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A TARTALOMBÓL

Új félév, új tantárgyak, 
új ismerősök, új benyo-
mások, új beindulások, új 
telefonszámok, új albérlet, 
új felbérlet, új örömök, új 
események várnak arra, aki 
olyan, mint Stercznik Ákos. 
Stercznik Ákos a Mindent 
Próbálj Ki Legalább Egyszer 
Klub tagjaként igazán bevál-
lalós egyetemistának tartja 
magát. Sok mindenen van 
már túl, és most ne nevessen 
senki, mert ez a merész srác 
tényleg érdekes dolgokat 
vitt már véghez. Egy ízben 
például az Élettudományi 
Centrum tetején omlettet 
reggelizett hajnal ötkor, 
egy szál pizsamanadrág-
ban. Máskor, éjjel belógva 
az Állatkertbe, operaáriá-
kat énekelt a művészetére 
legcsekélyebb mértékben 
sem fogékony és meglehe-
tősen álmos zsiráfoknak. 
Előfordult, hogy egy nagy-
áruház emeleti büféjében 
fogadásból elfogyasztotta a 
teljes kávékészletet, s ezután 
három hétig folyamatosan 
ébren volt.

L á t h a t ó  h á t ,  h o g y 
Stercznik Ákos nem kispá-
lyás. Nemrég azonban híre 
jött, hogy eltanácsolták a 
klubból, mert annyi min-
dent kipróbált az elmúlt 
évek során, hogy leelőzte 
magát a klub vezetőjét is. 
Perger Péter pedig igen 
féltékeny típus, ezt nem tűr-
hette tovább, inkább eltávo-
lította maga mellől a lelkes 
ifjút. Hogy mik vannak!

Dolgos Imre
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Könyvbemutató
Az Angol Tanszék 

létrehozásának 75. év-
fordulóját 2013-ban 
ünnepelte, az An-
gol-Amerikai Intézet 
megalapításának 25. 
évfordulója pedig idén 
januárra esett: ez a két 
jubileum keretezi Vi-
rágos Zsolt Kálmán 
és Pálffy István mun-
káját, A Debreceni 
Angol Tanszék törté-
nete című könyv megszületését. A kötet decemberi ismertetésekor 
Szaffkó Péter korábbi intézetigazgató az intézet lánykori nevének 
nevezte a tanszéket, és hangsúlyozta, hogy az intézmény történetét 
a szerzők Debrecenhez, az egész egyetemhez és a szakmai szerveze-
tekhez egyaránt kapcsolják, megmutatva azt a sokszínű munkát és 
szerepet, amit az betöltött az évtizedek során. – A tanszék és az inté-
zet mérföldköveinek az összefoglalásán túl az angol mint diszciplína 
külön helyet foglal el a kötetben, az oktatás történetéről egyaránt 
tájékoztat a könyv, és lehetőséget ad arra, hogy a tanszék története 
örökre fennmaradjon – fogalmazott Szaffkó Péter. A könyv tizenegy 
meghatározó professzor, oktató portréját is tartalmazza.

Debrecen-díj
A 2003-ban életre hívott „Debreceni Díj a Molekuláris Orvostu-

dományért” kitüntetés a molekuláris medicina területén nemzetközi 
szinten is kiemelkedő eredményeket elért tudósok munkáját ismeri 

el, akiknek kutatási eredményei a be-
tegellátásban is hasznosíthatók. Fésüs 
László akadémikus, a díjat odaítélő 
testület elnöke kiemelte: a molekuláris 
medicina témakörben évente több je-
lentős eredmény is születik. A 2015-ös 
év díjazottja Carl H. June orvos-kuta-
tó, a Pennsylvania Egyetem Abramson 
Rákkutató Központjában a transzlációs 
kutatások vezetője. Vizsgálatainak 
középpontjában a beteg saját, de gene-
tikailag módosított, a daganatára speci-

fikus immunsejtjeivel végzett terápia áll. A módszer lényege, hogy 
a betegből vérvétel segítségével nyert immunsejteket (úgynevezett 
T-sejteket) egy mesterségesen konstruált felismerő receptorral 
(kiméra antigén receptor, angolul CAR) látják el, és visszajuttatják 
a betegbe. Az egyébként vírusokkal fertőzött sejtek elpusztítására 
szolgáló T-sejtek a CAR-receptorok segítségével a daganatos sejteket 
felismerik, és megsemmisítik. A díjazott nagy megtiszteltetésnek 
értékelte a Debrecen-díjat, ám hozzátette, hogy az elmúlt években 
körülbelül kétszáz kollégával dolgozott együtt a daganatkutatáson, 
melyet 2010-ben kezdtek el, és várhatóan 2017-ben megkaphatják 
a jóváhagyást az Egyesült Államokban az eljárás alkalmazására.

Eszközökkel segítenek
A DE és a National Instruments Hungary Kft. között már több 

mint tíz éves a kapcsolat: többek között szakképzési támogatással, a 
gyakorlati oktatás elősegítésével és mentorprogrammal is támogatja 
a kft. a hallgatók képzését. A meglévő együttműködés keretében 
használt, de jó állapotban lévő, működőképes, az oktatás gyakorlati 
oldalát elősegítő szervereket adományozott a cég 500 ezer forint ér-
tékben, január végén. – A DE nagyvállalati struktúrához illeszkedő 
kiszolgáló informatikai infrastruktúra-erőforrásokkal rendelkezik, 
melyeken többek között kiszolgálja a kritikus kategóriájú alkal-
mazásait is (SAP rendszer, Egészségügyi informatikai rendszerek, 
Neptun tanulmányi rendszer, Könyvtár informatikai rendszerek, 
Munkaügyi nyilvántartó rendszer stb). Az Informatikai Szolgáltató 
Központ egyetemi szinten építi szolgáltatásait, amelyben kiemelt 
szerepet kap a hallgatók gyakorlati oktatásának technikai támoga-
tása is. Jó kezekbe kerül a mostani adomány, amely az egyetemisták 
mellett a Kossuth Lajos Gyakorló Gimnázium és Általános Iskola, 
valamint a Balásházy János Mezőgazdasági és Közgazdasági Gya-
korló Szakközépiskola diákjainak egyaránt segítséget nyújt majd a 
gyakorlati oktatásban – mondta el Tóth Attila, az ISZK igazgatója.

A kultúra ünnepe
Egyetemünk több oktatójának ösztöndíjat és elismerést 

adományozott a magyar kultúra napja alkalmából a Debrecen 
Kultúrájáért Alapítvány. Az alapítvány a hagyományokhoz híven 
a Himnusz szatmárcsekei megírásának évfordulóján adta át díjait, 
idén január 22-én a Csokonai Színházban rendezett ünnepi ren-
dezvényen, melyen Papp László polgármester bejelentette: a város 
versenybe száll a 2023-as Európa Kulturális Fővárosa címért. A 
díjakat Papp László és Imre László akadémikus adta át hét pályázó-
nak, köztük öt egyetemi kötődésű hallgatónak, oktatónak. Alkotói 
ösztöndíjban részesült: Áfra János szerkesztő, költő, PhD-hallgató, 
az Alföld irodalmi, művészeti és kritikai folyóirat szerkesztője. 
Váradi Judit zongoraművész és Puskás Levente szaxofonművész, 
a DE két oktatója. Az alapítvány kuratóriuma posztumusz Debre-
cen Kultúrájáért-díjat adományozott Julow Viktor egyetemi tanár, 
irodalomtörténész, műfordítónak. Debrecen Kultúrájáért-díjban 
részesült Mohos Nagy Éva operaénekes, a Csokonai Színház örö-
kös tagja, tanszékvezető főiskolai tanár, aki 2015-ben ünnepelte a 
színháznál töltött negyvenedik, jubileumi évét.
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Erasmus
Tizennégy ország több mint száz hallgatója érkezett egyetemünk 

14 karára az Erasmus program keretében. A féléves kurzust az egye-
tem valamennyi karán meghirdették. Az intézmény 24 országgal áll 
Erasmus partnerkapcsolatban, most francia, angol, amerikai, koreai, 
spanyol, olasz, török, japán, román, ukrán, cseh, szlovák, német 
és lengyel hallgatók jöttek Debrecenbe. A február eleji általános 
tájékoztatón a diákok már az első magyar szavakat is elsajátítot-
ták. Az Élettudományi épület előadójában tartott tájékoztatón a 
városról, az egyetemről hallhattak fontos információkat a diákok, 
de hasznos ismereteket szerezhettek a tanórákról, a könyvtárról, az 
egyetemi életről, a szabadidős sport- és szórakozási lehetőségekről, 
egyszóval mindarról, ami segítheti a gyors beilleszkedést. A féléves 
részképzés illeszkedik a hallgatók hazai tanrendjébe, így az itteni 
félév eredményét otthon is elfogadják majd az intézmények. 

Sportjogászképzés 
Első alkalommal hirdette meg a DE Állam és Jogtudományi 

Kara a jogi diplomával rendelkezők számára a sportjogiszakjogász- 
képzést, melyben a hallgatók három félév alatt szerzik meg a 
speciális szaktudást. A hagyományos képzésben kevés figyelem 
jut a sporttevékenység jogi vonatkozásainak tárgyalására, ám a 
sportjogiszakjogász-képzés keretében a hallgatók megismerked-
hetnek a sportolók jogállásával, a sportszervezetek működésével, 
a sporttevékenység megszervezésével és lebonyolításával. Kiemelt 
figyelem irányul a sportolással összefüggő felelősségi viszonyok 
tárgyalására, a sportolás közben elszenvedett károk kérdésére, vala-
mint a vitarendezés hazai és nemzetközi fórumainak bemutatására. 
A képzés tárgyalja a sportigazgatás intézményrendszerét, a sporttal 
kapcsolatos állami és önkormányzati feladatokat, de betekintést 
nyújt a sporttal kapcsolatos legfontosabb alapjogi kérdésekbe, 
valamint a sport és a média kapcsolatába is. A sportjogiszakjogász-
képzésre február végéig lehet jelentkezni.

Kinevezések
Egyetemi tanári és tudományos tanácsadói kinevezéseket 

kapott a Debreceni Egyetem tizenegy oktatója decemberben. 
– Egy egyetem minőségét az határozza meg, hogy milyen egye-
temi tanárai vannak – fogalmazott Szilvássy Zoltán rektor a 
kinevezések ünnepélyes átadásán. A Rektori Tanácsteremben 
professzori talárba öltözve vették át oklevelüket a DE új egyetemi 
tanárai: Fónai Mihály Ferenc, ÁJK Közpolitikai és Alkalmazott 
Szociológiai Tanszék; Csanádi Zoltán, ÁOK Kardiológiai Intézet; 
Nagy Péter Viktor, ÁOK Biofizikai és Sejtbiológiai Intézet; 
Szűcs Gabriella, ÁOK Belgyógyászati Intézet Reumatológiai 
Tanszék; Dezső Balázs, FOK nö. Fogorvosi Mikrobiológiai és 
Pathológiai Tanszék; Halász Gábor József, IK Információ Tech-
nológiai Tanszék; Vaszil György, IK Számítógéptudományi 
Tanszék; Gát György, TTK Matematikai Intézet Analízis Tan-
szék; Borbás Anikó, GYTK Gyógyszerészi Kémiai Tanszék; 
Lente Gábor, TTK Kémiai Intézet Szervetlen és Analitikai Kémiai 
Tanszék. Tudományos tanácsadói kinevezést vett át Dobránszki 
Judit, Agrártudományi Központ Nyíregyházi Kutatóintézet.

Tölgyek a jövőnek
A DE campusain és 

a gyakorlóiskolák terü-
letén több fát is kivág-
tak a tavalyi év végén. 
2015. májusban szakértői 
csoport vizsgálta át az 
egyetemi parkok faállo-
mányát. Ekkor 139 fát 
ítéltek cserére, amelyeket 
az elmúlt év szeptem-
bertől folyamatosan ki is 
vágtak. Az egyetem saját 
forrásából 140 db fát, egy 
felajánlásnak köszönhe-
tően pedig további 100 
db csemetét, elsősorban 
kocsányos tölgyet, ezüst 
hársat, kislevelű hársat 
és tatár juhart ültet el. 
Külön érdekesség, hogy 
a facsemetéket az egyetemen termett makkokból nevelték. A 
DEHÖK az egyetem vezetőivel közösen december elején számolt 
be a munkálatokról. Az egyetem négy campusán a kari hallgatói 
önkormányzatok képviselői és a DEHÖK Környezetvédelmi Bi-
zottságának tagjai önként vállalták a fák ültető gödreinek kiásását, 
majd részt vettek az ültetésben is. Az akcióban több mint száz 
hallgató működött közre. – Fontos, hogy óvjuk környezetünket, 
és ne csak mindig élvezzük azt, amit nyújt. Ezért nem volt kérdés, 
hogy közösen veszünk részt az egyetemet övező erdei környezet 
megújításában. Reméljük, hogy tavasszal minden elültetett fa 
kisarjad, és – mint ahogyan a DE is a tudomány területén – egyre 
magasabbra tör – fogalmazott Körösparti Péter, a DEHÖK elnö-
ke. – Aki fát ültet, annak a saját generációján túl is van jövőképe. 
Ahhoz, hogy ezek a fák a földbe kerüljenek és magasra nőjenek, 
dolgoznunk kell – fogalmazott Szilvássy Zoltán rektor. – Az egye-
temnek kötelessége, hogy figyeljen a környezetére, az élőlényekre. 
Nemcsak a veszélyes fák eltávolításában, hanem azok pótlásában 
is van feladatunk, és az egyetem ebben is megmutatja egységét – 
mondta Bács Zoltán kancellár.
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Megalakult a konzisztórium
Alakuló ülését tartotta február 9-én a Debreceni Egyetem 
konzisztóriuma. A stratégiai tanácsadó testület elnökének 
Szilvássy Zoltán rektort választották.

Palkovics László felsőoktatásért felelős államtitkár január végén 
jelentette be, hogy a nemzeti felsőoktatásról szóló törvénynek meg-
felelően februártól megalakulnak a konzisztóriumok a felsőoktatási 
intézményekben. A tanácsadó testület tagja a rektor és a kancellár, 
további három tagját pedig az oktatásért felelős miniszter jelölte 
ki a felsőoktatási intézmény gazdasági-társadalmi környezetének 
meghatározó szervezetei és az érintett felsőoktatási intézmény, 
valamint a felsőoktatási intézmény hallgatói önkormányzatának 
javaslatára. A delegált tagok megbízatása öt évre szól. A Debreceni 
Egyetem konzisztóriuma a február 9-ei alakuló üléssel jött létre, tag-
jai képünkön: Bács Zoltán kancellár, Kotosmann Zoltán, Szilvássy 
Zoltán rektor, Fazekas Lajos és Szabó Miklós.

– Az alakuló ülé-
sen megbeszéltük az 
ügyrendet, elnököt 
és titkárt választot-
tunk, illetve egyez-
tettünk azokról a fel-
adatokról, amelyek 
miatt a következő 
időszakban – a tör-
vényi minimumon 
kívül – a konzisztó-
riumnak össze kell 

ülnie. Az egyik lényeges feladat az intézményfejlesztési terv lesz, 
amely csak a konzisztóriumi jóváhagyással kerülhet a Szenátus 
elé – tájékoztatott Szilvássy Zoltán.

A rektor hozzátette: a Debreceni Egyetem vezetése a törvényi 
kötelezettségtől függetlenül már korábban elhatározta egy tanács-
adó testület felállítását, mivel figyelembe akarják venni a gazdasági 
szféra szereplőinek véleményét az egyetemet érintő stratégiai kér-
désekben. A konzisztórium megalakulásával ez megtörtént.

Bács Zoltán kancellár kifejtette: öröm, hogy olyan stratégiailag 
fontos kérdésekben mint az intézményfejlesztési terv, az éves 
költségvetés, az éves beszámoló, illetve más meghatározó ügyek-
ben tudnak véleményt kérni szakemberektől, akik egy kicsit más 
szemmel is tudják az egyetem tevékenységét figyelni.

– Mi azt gondol-
juk, hogy az egyete-
men belül felkészül-
tek vagyunk, meg-
felelő a felépítésünk, 
gazdálkodásunk, de 
azt hiszem, hogy ta-
nulni, véleményt el-
fogadni mindig lehet, 
s ez számunkra hasz-
nos lesz – bizakodott 
Bács Zoltán.

A kancellár az alakuló ülésen átfogó tájékoztatót tartott a ta-
goknak a Debreceni Egyetem elmúlt 15 évének tendenciáiról a 
hallgatói létszám, a gazdálkodási nagyságrend, a betegellátás, az 
agrártevékenység, a szervezeti felépítés, az állami költségvetésből 
való részesedés kapcsán.

Fazekas Lajos, a Debreceni Gyógyfürdő Kft. ügyvezető igazga-
tója szerint az egyetemi egy „steril környezet”, így a külső tagoknak 
az a feladata, hogy a valódi piacon való mozgás, a dinamikusan 
változó környezet kihívásaira megfelelő válaszokat tudjon adni 
az intézmény.

Kotosmann Zoltán, a Heliker Invest Zrt. vezérigazgatója, a 
Debreceni Vagyonkezelő Zrt. igazgatósági tagja felidézte: a jog-
alkotónak az volt a célja, hogy a gazdasági elvárásokat jobban be-
építse a felsőoktatás működésébe, amihez a megfelelő tapasztalattal 
rendelkező szakemberek a konzisztóriumok keretében nagyban 
hozzájárulhatnak. Kotosmann Zoltán hozzátette: számára az 
alakuló ülés legérdekesebb pontja az volt, amelynek keretében a 
kancellár az intézmény struktúráját és gazdálkodását mutatta be. 
Azt ugyanis korábban is tudta, hogy jók az egyetem eredményei, 
de a részletek ismeretében még jobb tapasztalatokat szerzett a 
szervezett és szigorú gazdálkodásról.

Szabó Miklós, a Tranzit-Ker Zrt. cégvezetője reményét fejezte 
ki, hogy a tanácsadó testület révén közelebb kerül egymáshoz az 
egyetemi oktatás és az ipari gyakorlat, illetve a gazdasági szereplők 
számára szükséges szakemberek képzése is hatékonyabb lesz.

A konzisztórium az év folyamán rendszeresen, a törvényben 
meghatározott két alkalomnál gyakrabban, várhatóan négy-öt 
alkalommal ülésezik majd.

unideb.hu - TPL
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Szenátus

HÁTTÉR

A Debreceni Egyetem új stratégiai tanácsadó testületének bemu-
tatásával kezdte beszámolóját Szilvássy Zoltán rektor a február 11-ei 
szenátusi ülésen. A konzisztórium tagjai – Szilvássy Zoltán rektor 
és Bács Zoltán kancellár, illetve a minisztérium delegáltjai: Faze-
kas Lajos, Kotosmann Zoltán és Szabó Miklós – Palkovics László 
oktatási államtitkártól vették át február 10- én a megbízólevelüket.

A rektor kifejtette: a Magyar Rektori Konferencia több mun-
kacsoportjának tevékenysége is kiemelten érinti az egyetemet: az 
egy éve működő kancellári rendszer áttekintése mellett a térítéses 
orvosképzés fejlesztési lehetőségeink vizsgálata is ilyen ügy. A négy 
magyarországi orvosképző intézmény egyetért abban, hogy a képzés 
további fejlesztését a jelenlegi strukturális keretben képzeli el, azaz a 
Semmelweis szak-, míg a többi multidiszciplináris egyetem marad.

 – A jelenlegi orvos- és ágyszám, azaz gyakorlati képzőhely-kapa-
citás mellett egyik egyetem sem tud megfelelő mértékben fejlődni, 
ezért törvénymódosításra van szükség. Ennek egyik sarkalatos 
pontja, hogy az egyetemek környezetében lévő nagy egészségügyi 
ellátóintézmények – a mi esetünkben a nyíregyházi, a miskolci, 
valamint a szolnoki kórház – olyan akkreditációs képességekkel 
rendelkezzenek, amelyek vállalhatóvá teszik a térítéses orvoskép-
zést. Ilyen szempontból példaértékű lehet a Debreceni Egyetem és 
a Kenézy Kórház integrációja – tette hozzá Szilvássy Zoltán.

A rektor tájékoztatta a Szenátust a közelmúltban lefolytatott 
Felsőoktatási Ipari Együttműködési Központok létrehozását elő-
készítő megbeszélésekről is.

– Az egyetem hosszú távú stratégiájához illeszkedve a mintegy 
7 milliárd forintos program az egészségipar területén valósul meg. 
A Nemzeti Kutatási, Fejlesztési és Innovációs Hivatallal egyeztetve 
a Debreceni Egyetemen a gyógyszer- és az élelmiszeripar vesz részt 
kiemelten a programban. A fejlesztések konzorciumi formában 
valósulnak meg: a gyógyszeriparban a Richter Gedeon Nyrt. és 
a Sejtterápia Központ Kft., illetve leányvállalata, a Fluart Kft., az 
élelmiszeripar területén pedig a Tranzit-Ker Zrt. és Debrecen 
legnagyobb húsipari üzeme, a Hajdúhús kap szerepet – sorolta 
Szilvássy Zoltán.

A rektor beszámolója végén bejelentette, hogy a fenntartó Em-
beri Erőforrások Minisztériuma kérésére az egyetemnek meg kell 

Béremelésről döntöttek

vizsgálnia: 2017 szeptemberétől az angol mellett orosz nyelven is 
tudna-e képzéseket indítani. Ehhez a humánerőforrást az Ukraj-
nából elvándorló oktatók és hallgatók jelentenék, Debrecen pedig 
földrajzi helyzetéből adódóan is szerepet vállalhat a feladatban.

Bács Zoltán kancellári beszámolójában kiemelte: a Debreceni 
Egyetem bevételi főösszege 2015-ben az intézmény történetében 
először átlépte 100 milliárd forintos határt, megközelítőleg 105 
milliárd forint volt, ami 18 milliárddal több, mint 2014-ben.

 – A növekedés nagymértékben köszönhető a mintegy 11 mil-
liárd forint összértékű pályázati forrásoknak, illetve a saját bevétel 
növekedésének, utóbbi megközelíti a 20 milliárd forintot. Mind-
ezeknek köszönhetően az állami támogatás részaránya a teljes költ-
ségvetésben már csak 22 százalék, míg öt évvel ezelőtt 28 százalék 
volt. Ez jelentős fejlődés, egyre erőteljesebben támaszkodhatunk a 
saját teljesítményünkre – hangsúlyozta Bács Zoltán.

A kancellár hozzátette: egy intézmény akkor működik megfe-
lelően, ha beruházásra, felújításra a költségvetés 5 százalékát tudja 
fordítani, ezt jócskán túlteljesítette az egyetem, az elmúlt évben 10 
milliárd forintot költött ilyen célokra.

A szenátusi ülés legfontosabb napirendi pontja a 2016. évi 
bérfejlesztési javaslat volt. Bács Zoltán kancellár az előterjesztés 
kapcsán felidézte, hogy utoljára 13 évvel ezelőtt volt béremelés az 
intézményben. Balog Zoltán miniszter tavaly novemberben jelen-
tette be az oktatókat, kutatókat, tanárokat érintő 15+5+5 százalékos 
bérfejlesztést, míg a többi munkavállaló esetében a 150 ezer forintos 
illetményminimumot.

– Azóta az oktatók, kutatók, tanárok bérfejlesztésének meglett a 
jogi alapja és forrása: módosították a közalkalmazottak jogállásáról 
szóló törvényt, illetve kormányrendelet határozta meg az illetmény-
emelést. A többi dolgozó esetében nem született meg a megfelelő 
jogszabályi háttér, azonban január elején a fenntartó jelezte, hogy 
előirányozza, szeretné és kéri a 150 ezer forintos illetményminimu-
mot, amit az intézményeknek saját forrásból kell finanszírozni, de 
ez csak rektori és kancellári felelősség körében, az egyetem gazda-
sági helyzetének figyelembevételével hajtható végre. A Debreceni 
Egyetem a minisztérium által előirányzott kérésen túlmenően, a 
felmerülő bérfeszültségeket és a munkabékét kikezdő ellentétek 
elkerülése, valamint valamennyi munkavállaló megbecsülésének 
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jeleként egy mindenkit érintő, az alacsonyabb bérek irányában 
lineáris arányban növekvő illetményfejlesztést dolgozott ki, mely 
mindenkinél a reálbér növekedését eredményezi kisebb-nagyobb 
mértékben – tájékoztatott Bács Zoltán. Így a fenntartó által elvárt 
összegű béremelésnél magasabb illetmény meghatározásával a közel 
1700 oktató, kutató, tanári munkakörben dolgozókon kívül is – a 
Debreceni Egyetem további, mintegy 4 ezer dolgozójának nő a 
fizetése január 1-ig visszamenőleg, míg az eredeti javaslattal csu-
pán 799 dolgozó bére változott volna. Hozzátette: a bérfejlesztési 
javaslat alapjait korábban a dékáni kollégiummal, majd a végleges, 
minden dolgozót érintő előterjesztést az elmúlt napokban a szak-
szervezetek és a közalkalmazotti tanács vezetőivel is megtárgyalták, 
akik egyöntetűen üdvözölték a javaslatot.

A testület támogatta az előterjesztést, mely szerint az oktatói, 
tanári, kutató munkakörben foglalkoztatott közalkalmazottak a 
munkakör fizetési fokozatára meghatározott garantált illetmény 
115%-áig, 2016. december 31-ig illetménytöbbletben részesülnek. 
A minimálbér és a garantált bérminimum közötti rendszeres havi 
járandósággal rendelkező – nem oktató, kutató, tanár, pedagógus, 
rezidens, központi gyakornok munkakörben – dolgozók 16,3 
százalékos, a garantált bérminimum (129.000 Ft) és a 193.500 Ft 
közötti rendszeres havi járandósággal rendelkezők 16,3%-tól 1,5%-
ig lineáris arányban csökkenő, míg a 193.500 Ft feletti rendszeres 
keresettel rendelkezők egységesen 1,5% illetménytöbbletben része-
sülnek 2016. december 31-ig terjedő időszakra.

A teljes illetményfejlesztés 1,9 milliárd forint bérkiáramlás-nö-
vekedést jelent az intézmény számára, melynek jelentős részét saját 
forrásból biztosítja az intézmény.

A bérfejlesztés mellett egyetemi tanári pályázatok rangsoro-
lásáról, Pro Universitate-díj, doctor honoris causa cím adomá-
nyozásáról is döntött a Szenátus. Többek között módosították a 
Karok Működési Rendjét, a Tanulmányi és Vizsgaszabályzatot. A 
testület támogatta duális képzés indítását a logisztikai menedzsment 
mesterképzési szakon és biomérnöki mesterképzési szakon, illetve 
angol nyelvű pszichológiai alapképzési szak, illetve az angol nyelvű 
épületgépészeti specializáció indításának javaslatát.

unideb.hu – TPL

Idén is önálló standon mutatkozott be Budapesten 
a 16. Educatio Nemzetközi Oktatási Szakkiállításon január 
21–23. között a Debreceni Egyetem.

A fogorvoslás első „fogásait” is kipróbálhatják azok a leendő 
hallgatók, akik ellátogatnak a Debreceni Egyetem standjához az 
ország legnagyobb oktatási seregszemléjén. A Debreceni Egye-
tem Hallgatói Önkormányzatának (DEHÖK) jóvoltából három 
napon keresztül 35 önkéntes várta az érdeklődőket az Educatio 
kiállításon.

– Sokan kérdezik, hogy miben különbözik a mi intézményünk 
a többitől, miért is jó, ha a Debreceni Egyetemet választják a je-
lentkezők. Egyértelmű, hiszen aki ide jár, az ország legaktívabb és 
legpezsgőbb hallgatói közösségébe csöppen. Nincs még egy ilyen 
zöld környezetben lévő egyetemi campus, ahol minden adott a ta-
nuláshoz – fogalmazott Molnár Dániel, a DEHÖK kabinetfőnöke.

– A hazai felsőoktatás beiskolázási időszakának ez a legna-
gyobb országos rendezvénye. Nem véletlen, hogy egyre több 
külföldi intézmény is itt próbál hallgatókat toborozni magának. 
Egyetemünk számára is fontos, hogy megjelenítse széles képzési 
kínálatát. Az egyre gyarapodó számú magyarországi egyetem kö-
zött nagyon kevés a nemzetközi versenyben is helytálló intézmény 
– a Debreceni Egyetem ezek között is a legjobbak közé tartozik. 
Nem mellékes az sem, hogy az ország központi régiójából évről 
évre több száz hallgató választja a Debreceni Egyetemet. Ehhez 
nyújt segítséget, eligazítást standunk, amelynek berendezéséért 
és kiváló működtetéséért a DEHÖK-nek köszönettel tartozunk 
– mondta a rendezvény megnyitója kapcsán Bartha Elek oktatási 
rektorhelyettes.

unideb.hu

Ismét Educatio!
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Az Egyetemi Élet olvasói már ismerik ezt a címet, s több hallgató 
bizonyítja is, hogy a fenti címben foglaltak igazak. A tavaly őszi 
időszak próbáin, koncertjein, kiállításmegnyitóin e hármas jelszó 
érvényesült. A kreditpont reményében – ha úgy érzed, az éneklés 
szépsége, jósága NEKED IS NAGYON FONTOS – jelentkezz a 
Neptun BTEM 5022 Monteverdi Kórus 2015/2016. II. félévére.

A teljesség igénye nélkül felsorolom, hogy az ősz során – a heti 
két próbán kívül – hol énekeltünk önállóan vagy zenekari kísérettel.

Október 18-án a DOTE Elméleti Galériában az Első nemzetközi 
beteg gyermek rajzfesztivál megnyitóján szerepeltünk.

November 22-én a DE Konzervatórium Galériában nagy-
szabású megemlékezés volt Monteverdi szellemisége zenében, 
képekben címmel. Rácz Péter festőművész kiállítása jelentette a 
különleges élményt, hiszen – Erdei Sándor megnyitója szerint – 
Monteverdi egy-egy alkotása ihlette meg színpompás, gyönyörű 

Mert énekelni szép, mert énekelni jó, 
mert énekelve kreditpontot kapsz

Több mint háromszázezer forint gyűlt össze az idei „Jó-
tékony szórakozás – Mozizz a gyermekekért!” hallgatói 
akcióban.

Harmadik alkalommal fogott össze decemberben az egyetem 
Bölcsészettudományi, Informatikai, valamint Természettudo-
mányi és Technológiai Karok Hallgatói Önkormányzata a Főnix 
Rendezvényszervező Kft.-vel azért, hogy a vizsgaidőszak előtt egy 
utolsó kikapcsolódási lehetőséget biztosítsanak a hallgatók számára 
úgy, hogy a mozibelépőkből és a támogatói jegyekből befolyt teljes 
összeggel a Remény a Leukémiás Gyerekekért Közhasznú Alapít-
vány munkáját támogassák. A moziesten három teremben összesen 
kilenc filmet vetítettek. Idén először a Szociális hallgatók Öntevékeny 
Szerveződése (SZÖSZ) is segítette a munkát. Meleg teával és finom 
süteményekkel várták a szórakozni vágyókat, a vendégek pedig az 
alapítványt támogató becsületkassza tartalmához járulhattak hozzá.

– A harmadik alkalommal tartott jótékonysági moziest ismét 
remek fogadtatásra talált a hallgatók körében. Jóval többen – több 
mint 350-en – váltottak belépőjegyet, illetve támogatói jegyet, mint 
az előző két alkalommal. A siker további jótékonysági programok 
szervezésére ösztönöz minket, arra törekszünk, hogy ez az összeg 
a későbbiekben akár elérje a félmilliós határt is – tájékoztatott a 
december 21-én tartott átadón Szikszai Tamás, a DEHÖK Egyetem 
téri Campusának alelnöke.

– Nagyon örülünk, hogy idén is ilyen sokan eljöttek az Apol-
ló Moziba. A DEHÖK-kel több éves az alapítvány kapcsolata, 

Sikeres hallgatói akció

képeit. A megnyitó után kórusunk stílusosan tiszta Monteverdi 
zenei blokkal emelte a művészeti esemény színvonalát (világi, 
egyházi madrigálok, valamint a Monteverdi-mise négy tételének 
előadásával).

November 28-án Rönky Fruzsina festőművész kiállításának 
megnyitóján is énekelt a kórus.

December 6-án a Kodály Zoltán nevével fémjelzett megyei 
énekkari fórumon a Monteverdi Kórus a Maróthy Kórussal közösen 
Kodály, Bárdos, Liszt és Monteverdi műveket énekelt. A fórumon 
több megyei és városi kórus is fellépett, valamint a Felvidékről is 
érkezett egy magyar kórus. Záróeseményként Mosonyi Mihály 
(1815–1870) Libera me című művét énekeltük közösen a Lyra 
Zenekar kíséretével.

December hónapban az adventi és a karácsonyi zene jegyében 
történtek a fellépések. Ennek során a hagyományoknak megfelelően 
az Idegklinika oktatóinak és dolgozóinak karácsonyi ünnepségén 
vettünk részt. A DE Klinikai Központ karácsonyi koncertjének 
állandó szereplőjeként két másik klinikai kórussal és szólistákkal 
együtt kedves, bensőséges karácsonyi zenei élményt szereztünk a 
nagyszámú egyetemi dolgozónak.

Az énekkar az utóbbi években sikeres erdélyi koncertutakon vett 
részt a nyári hónapokban.

Végezetül álljon itt egy hasznos élettapasztalat: Énekelni szép, 
énekelni jó, a kóruséneklés lelki békét, kikapcsolódást, vizsgaidő-
szakban lelazulást ad az embernek.

Fábry Zoltán kórustitkár

mondhatjuk, hogy már hagyománnyá válik a moziest. A mostani 
felajánlás és egy szintén hasonló hallgatói korcsolyaest bevételé-
ből mintegy 550.000 forint gyűlt össze. Csúcsot döntöttek az idei 
rendezvények. A most befolyt összeget az alapítvány a leukémiás 
és daganatos gyermekek családsegélyezésére, illetve nyári családi 
programok finanszírozására fordítja országos szinten – mondta 
Zsupos Sándor, a Remény a Leukémiás Gyermekekért Közhasznú 
Alapítvány elnöke.

Az 1999 óta működő szervezet számára a legfontosabb a leuké-
miával küzdő gyermekek gyógykezelésének támogatása, családjaik 
anyagi és pszichikai segítése.

A „Jótékony szórakozás – Mozizz a gyermekekért!” akcióban 
összesen 301.500 forintot gyűjtöttek a BTK-IK-TTK Hallgatói 
Önkormányzatok.

DEHDK PR- és Sajtóiroda
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A mintegy 5 milliárd forintos beruházás 
a világon egyedülálló módon egyesíti az 
egyetemi szintű pilótaképzést és a speciális 
egészségügyi igényeket kiszolgáló laborató-
riumi kutatás és kisszériás gyógyszergyártás 
funkcióit. A létesítmény megalkotói olyan 
innovatív koncepcióval nyertek el mintegy 
3,5 milliárd forint uniós támogatást, amely-
nek eredményeként Európában – komp-
lexitásában – mással össze nem vethető 
intézményt hoztak létre. A légi közlekedés 
robbanásszerű fejlődése egyre több magasan 
képzett légügyi szakembert igényel. Erre 
a kihívásra reagál a Pharma-Flight Kft. és 
a Debreceni Egyetem együttműködésével 
itt megkezdődő nemzetközi pilótaképzés. 
A Pharma-Flight az egyetem kihelyezett 
tanszékeként működik majd.

Az uniós támogatással rekordidő alatt 
elkészült Pharma-Flight Nemzetközi Tu-
dományos és Szolgáltató Központot Seszták 
Miklós nemzeti fejlesztési miniszter avatta 
fel Kósa Lajos országgyűlési képviselő, Papp 
László, Debrecen város polgármestere és 
Szilvássy Zoltán, a DE rektora jelenlétében 
2015. december 11-én.

A miniszter rámutatott, hogy az új tu-
dományos és szolgáltató központ a kutatás-
fejlesztés egyik hiányterületén kezdi el mű-
ködését, munkahelyeket teremt, és tovább 
erősíti Magyarország második legnagyobb 
városának meghatározó nemzetgazdasági 
szerepét. A miniszter megjegyezte, hogy 
2020-ig mintegy 700 milliárd forint euró-
pai uniós támogatást fordít innovációra a 
kormány.

A DE rektora kiemelte, hogy ez a beru-
házás sem jöhetett volna létre a város, az 
egyetem és az ipari szereplők rendkívüli 
összefogása nélkül, hiszen piac, megfelelő 
infrastruktúra és szakemberek is kellenek 
egy ilyen fejlesztéshez.

 A repülés-egészségügy külön témát 
jelent minden orvosi szakterületen a bel-
gyógyászattól az ortopédiáig, de komple-
xitásában senki nem foglalkozik vele. Azt 
tudjuk, hogy az utasnak mit kell bevennie 
bizonyos betegségeknél, ha repülőre ül, 
ugyanakkor a légi személyzet vonatkozá-
sában nem készültek ilyen szisztematikus, 
tudományos igényű klinikai vizsgálatok. 
Ebben a központban ilyeneket fognak vé-
gezni – magyarázta Szilvássy Zoltán.

A rektor hozzátette: a nemzetközi 
szinten egyedülálló központ egy unikális 
piaci rést céloz meg, szűk területen jelent 
hatalmas kitörési lehetőséget.

A Debreceni Egyetemmel közös gyógy-
szerkutatás elősegíti magyar tudományos 
eredmények megszületését a hatóanya-
goknak a hajózó személyzetre gyakorolt 
hatásainak megismerése területén, a gyár-
tókapacitás pedig a későbbiekben lehetővé 
teszi a pilóták speciális gyógyszerekkel való 
ellátását. A Pharma-Flight világszínvonalú 
egészségügyi berendezései és műszerei 
hozzájárulnak majd ahhoz, hogy a közleke-
dés valamennyi ágazatában hatékonyabban 
lehessen megállapítani a dolgozók alkal-
masságát, és segíthet abban, hogy szükség 
esetén megfelelő egészségügyi és szakmai 
rehabilitációt kaphassanak a munkavállalók.

Kósa Lajos országgyűlési képviselő, a 
Fidesz frakcióvezetője hangsúlyozta, hogy 
a Pharma-Flight Kft. olyan kutatási célokat, 
képzési irányokat tűzött maga elé, amelyek 
a debreceni tudományos műhelyt az egész 
ország egyik legérdekesebb kutatási köz-
pontjává teszik. Megalkotói úttörő munkát 
végeztek, mert a MALÉV megszűnése óta 
először sikeresen újjáélesztik a korábban 
nagyra értékelt magyar pilótaképzést, és 
elismerést hoznak a magyar légügyi szak-
értelemnek.

Átadták a Pharma-Flight központot
A létesítmény nemzetközi szinten is egyedülálló, sehol nem foglalkoznak ilyen 
komplexen a repülés élettani hatásaival – hangsúlyozta Szilvássy Zoltán rektor.

Papp László elmondta: a Debreceni 
Nemzetközi Repülőtér a régió legdinami-
kusabban fejlődő regionális repülőtere, 
nemcsak a személyszállításra, hanem az 
áruszállításra, az oktatásra, képzésre és az 
innovációra, tudományos munkára is tud-
nak építeni. A Pharma-Flight innovációs 
és oktatási tevékenységével olyan egyedi 
karaktert ad a debreceni repülőtérnek, 
amellyel a világ legnagyobb repülőterei sem 
rendelkeznek.

Győri Gyula, a tudományos és kutató 
központ létrehozásának kezdeményezője, 
a Pharma-Flight program kidolgozója az 
ünnepségen arról beszélt, hogy az egye-
tem és a tudományos központ szakértői 
közösen alakították ki a képzés anyagát. 
Az oktatás része az Airbus A320-as és egy 
Boeing 737-es repülőgép-szimulátorokon 
való gyakorlás is.

Czirják György ügyvezető kiemelte 
annak jelentőségét, hogy a Pharma-Flight 
által üzemeltetett egészségügyi centrum a 
legmagasabb színvonalon képes elvégez-
ni a légi alkalmassági és egyéb kötelező 
egészségügyi és hatásvizsgálatokat, amelyek 
eredményeként növelhető a légiközleke-
dés biztonsága. Ugyanezek a kapacitások 
elősegíthetik a hivatásos nehézgépjár-
mű- és autóbuszvezetők, valamint más, 
közlekedésbiztonsági kockázatokkal járó 
hivatást gyakorló szakember alkalmassá-
gának gyors, pontos és költséghatékony 
vizsgálatát.

unideb.hu – TPL
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Február 29-ig látható az Ybl Miklós 
munkásságát, épületeit bemutató 
kiállítás a Főépületben.

Első alkalommal látható egyben az a két 
részből álló nagyszabású kiállítás, melyet Bu-
dapest Főváros Levéltára a két évvel ezelőtti 
Ybl-bicentenárium alkalmával állított össze. 
A tárlaton nemcsak korabeli tervrajzokon, 
képeken elevenedik meg az építész életműve, 
de többek között paloták, szakrális épületek 
makettjeit is láthatja a közönség.

„A Debreceni Egyetem bölcsészkarának 
alapításakor, majd az 50-es és 90-es években 
is felvetődött egy művészettörténeti tanszék 
létrehozása, ám a mai napig nincs egységes 
művészettörténet képzés, éppen ezért fontos, 
hogy kiállítások alkalmával ilyen területen 
is tájékozódhassanak a hallgatók. Az Ybl 
Miklós alkotásait bemutató kiállítás ebben 
a formában unikális, hiszen a Debreceni 
Egyetemen egyesítették először – mondta a 
kiállítás megnyitóján Papp Klára, a Bölcsé-
szettudományi Kar dékánja.

A kiállítás két részből áll: makettekből 
és az Ybl-épületeket képekkel, leírásokkal 
bemutató installációból. Kenyeres István, 
a Budapest Főváros Levéltárának főigazga-
tója elmondta, a maketteket a Szent István 
Egyetem Ybl Miklós Építéstudományi Kará-
nak oktatói és hallgatói tervezték, a fekete, 
háromszög alakú tárolókban elhelyezett 
maketteket kukucskáló ablakokon belesve 
lehet megnézni. „A Nemzeti Múzeum és 
környezetében számos palotát és épületet 
tervezett Ybl, aminek épületterveit és hát-
tér-információit mutatja be a kiállítás, a 
környéket az épületek között tájékozódva 
járhatjuk végig a tárlaton” – vezet körbe 

Séta Ybl épületei között

Kenyeres István. A legtöbb eredeti Ybl-ter-
vet egyébként a fővárosi levéltárban őrzik, 
ami egyben a legnagyobb magyarországi 
építészeti hagyaték, több mint hatezer ter-
vet jelent. A kiállításon három albumot is 
fellapozhatunk, melyekben korabeli fotók 
és tervek egyaránt láthatók. 

Az Ybl-díjas építész, Puhl Antal, a 
Műszaki Kar Építészmérnöki tanszékének 
vezetője úgy véli, Ybl Miklósnak a szélesebb 
társadalomhoz kapcsolódó középületei az 
ismertebbek, például az Operaház, nem a 
főúri körnek készített vidéki kastélyai vagy 
a gazdag polgárok megrendelésre készített 
budapesti bérházai, palotái.

„Ybl Miklós a romantikában kezdett, 
majd eklektikus építésszé vált, korának 
meghatározó szakembere volt, a Debreceni 
Egyetem főépületét is tervező Korb Flóris 
kortársa. Az eklektikából Ybl emelkedett 
ki igazán, népszerűsége arra az időre esett, 
amikor a kiegyezés után általános fellendülés 

volt tapasztalható, és rengeteg építész dolgo-
zott. A kortársak nagyon nagyra tartották, 
ám a századfordulón a modern építészet az 
egész eklektikát megkérdőjelezte. 

Változás a megítélésben az 1960-as 
évekre tehető, amikor a művészettörténet 
szemlélete is megváltozott. Perényi Imre 
építész moszkvai emigrációjából hazatérve 
magával hozta Zsdanov szocialista-realista 
építészetről vallott elméletét, és kijelölt 
három építészt, akit követni kellett: Pollack 
Mihályt, Hild Józsefet és Ybl Miklóst. Ekkor 
kezdett rehabilitálódni Ybl, könyvek kezd-
tek el foglalkozni a munkásságával, immár 
nemcsak a szakmában becsülték nagyra, de 
a köztudatba is sokkal intenzívebben került 
be” – magyarázta Puhl Antal. 

A Debreceni Egyetem főépületének 
harmadik emeleti kerengőjében bemutatott 
kiállítás február 29-ig látogatható, majd áp-
rilistól Nagyváradon mutatják be.

Szabó Laci 
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Sportolók egyeteme
Mihály Katát nem kell bemutatni a cívisvárosban, a DHSE-PMD női párbajtőrözője 
számtalan rangos hazai és nemzetközi díj birtokosa egyéni és csapatmérkőzésekben 
egyaránt. Kata a 2015-ös év végén sporttörténelmet írt: a debreceni felnőtt vívók 
közül elsőként szerzett magyar bajnoki címet. Azt azonban kevesen tudják róla, hogy 
sportolói karrierje mellett aktív tudományos munkát folytat, s idén felvételt nyert a 
Kerpely Kálmán Doktori Iskolába. Hogyan egyeztethető össze ez a két pálya? Kata 
elmondása szerint az alma mater elismerése, valamint klubjának és tanszékének 
támogatása együttesen adja ezt az erőt.

EÉ: – Mikor ismerkedtél meg a sportággal, és mi fogott meg ennyire benne?
– Már lassan 12 éve, hogy egy barátnőm, Zavoda Dóra invitálására elmentem az első vívóedzé-

semre, ahol azonnal magával ragadott a sport összetettsége. Fél év elteltével indultam először egy, a 
klub rendezte amatőr versenyen, ahol harmadik helyezést értem el. Ekkor döntöttünk úgy az edzőm-
mel, Serra Bendegúzzal, hogy komolyabban kezdek foglalkozni a vívással. A rákövetkező évben az 
országos kadett bajnokságon szereztem első jelentős eredményem, a harmadik helyen végeztem.
EÉ: – Miként zajlottak a kezdeti évek?

– Megmérettetések sora követte egymást, húszévesen elhoztam a klub első junior országos bajnoki 
aranyérmét, majd szép lassan beverekedtem magam a junior válogatottba, a közé a négy versenyző 
közé, akik európai és világbajnokságokon indulhatnak. Az U23-as korosztály Európa-bajnokságán 
ezzel a csapattal szereztünk harmadik helyet. Hamarosan pedig bekerültem a felnőtt válogatott keret 
tagjai közé, ezzel immáron világkupákra kvalifikálva magam. 
EÉ: – Ahogy az a tudományos érdeklődésedből is látszik, bátran nyitsz új dolgok felé. 
A sportban is megvan ez a kíváncsiságod?

– Töretlenül feszegetnünk kell a határainkat, hogy felmérjük, mire is vagyunk 
képesek, illetve jó úton haladunk-e afelé. 2010-ben Kőrösi László mesteredzőnél új 
stílussal ismerkedtem meg, s a francia párbajtőrről belgára váltottam, azonban nem 
hozott sikereket az új technika. Azóta biztosabban látom az utam, s habár lemarad-
tam a mezőnyben, 2014-ben visszatértem régi edzőmhöz és a francia markolathoz. 
Még az év végén magyar bajnoki ezüstöt szereztem, idén pedig az aranyérmet, így 
biztosan tudom, jó utat választottam. 
EÉ: – Mindeközben az egyetemi pályád is tudatosan egyengeted…

– Emlékszem még, ahogy a felvételi tájolót lapozva rögtön szimpatikussá vált az 
élelmiszermérnöki szak, így célirányosan jelentkeztem. Egyébként is közel áll hozzám 
ez a terület, hisz a családomnak van egy almáskertje, aminek gondozásában aktívan kiveszem a részem. BSc után elvégeztem a mester-
szakot, idén pedig sikeresen pályáztam a PhD-ösztöndíjra. A Debreceni Egyetem kifejezetten támogatja sportolóit, a mentorprogram 
révén egy felsőbb éves mentor segített felkészülni adott tárgyakból, míg egy tutor a tanszékkel való folyamatos egyeztetést vállalta. 
Az egyéni tanrend mellett olyan elismerések segítik munkám, mint a Kiváló Sportoló-díj, vagy a Magyar Köztársaság Jó tanuló – Jó 
sportoló címe, mely utóbbit tavaly nyertem el. 
EÉ: – Aki csak kézhez vette a DEja vu Alumni Magazin aktuális számát, találkozhatott veled a címlapon. Mit jelentett számodra ez a felkérés?

– Ahogy közeledett a mesterszak vége, egyre azt éreztem, még nem akarom, hogy itt véget érjen. Akkor tudtam részt venni először 
a nagy hagyományú Sárguláson, szuper az egyetemi közösség, egyszerűen jó kötődni ehhez az intézményhez. A pást után amolyan 
harmadik otthon: nagyon inspirál a tanszéki közeg, ráadásul több családtagom, barátom, vívótársam is volt vagy jelenlegi hallgató, 
minduntalan ismerős arcokba botlok, ezekről nem akartam lemondani.
EÉ: – Hol látod magad öt év múlva?

– Remélhetőleg a 2020-as olimpiai válogatottban. Ehhez eredményesen kell szerepelnem az addigi világkupákon, illetve minél több 
pontszerző és hazai versenyen. Nagyon erős a mezőny, pár hete kiestem a barcelonai világkupán a 64-be jutásért, de a lap megjelenéséig 
remélhetőleg már szép eredménnyel térek haza a Buenos Aires-i megmérettetésről. A következő évnek nagy kihívása még az Universiade, 
mely gyakorlatilag az ötkarikás játékok kicsinyített mása: ugyanúgy van olimpiai falu, bevonulás. Ezek mellett pedig természetesen a 
kutatás: aktuálisan a meggy polcállóságát vizsgálom, az újfehértói Gyümölcstermesztési Kutatóintézettel dolgozunk együtt új technoló-
giák kifejlesztéséért. Ha egy nap letenném a párbajtőrt, mindenképp e szakterület valamely ágában célom elhelyezkedni. Nem mondom, 
hogy nem jár komoly kompromisszumokkal ez az életforma, de érdemes több lábon állni, még így is annyi minden érdekel a világon, 
legbelül örökké diákok maradunk.

Balogh Fruzsina, Fotó: Löki Viktor
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A Debreceni Egyetemen és Debrecenben számos olyan kezdeményezés van, melyek fejlődési utat adnak 
a vállalkozni vágyóknak. A rovat célja, hogy ezeket a programokat, képzéseket, vállalkozásokat bemutassa, 

a rendezvényekre meghívja az érdeklődőket, valamint motiválja az egyetemi fiatalságot a vállalkozóvá válásra.

VÁLLALOD? VÁLLALKOZZ!

Vállalkozói karrier már az egyetemen? 
Milyen vállalkozást indítanál hárommillió forintból Debrecenben?

A 2016-os tavaszi sze-
meszterben több lehetőség is 
nyílik a debreceni fiatalok és a 
Debreceni Egyetem hallgatói 
előtt, hogy ötletüket megva-
lósítsák és saját vállalkozást 
alapítsanak. Az elérhető prog-
ramokról Kovács Zsoltot, az 
Enterprise Hungary operatív 
vezetőjét kérdeztük.

EÉ: – Kérlek, röviden mutasd be az Enterprise Hungaryt!
– Az Enterprise Hungary csapatának célja a fiatalok vállalkozó 

kedvének ösztönzése, a hazai felsőoktatásban születő innovatív öt-
letek megvalósulásának támogatása, a már elindult vállalkozások, 
startupok fejlesztése. A szakmai csapatunk vállalkozásfejlesztési 
területen tapasztalt szakemberekből áll. A hozzánk érkező fiatal 
innovátorok, vállalkozók, startupok számára, elsősorban inkubá-
ciót biztosítunk. Ez azt jelenti, hogy a programjainkba bekerülő 
ötleteket, vállalkozásokat mentoráljuk, képezzük és fejlesztjük. A 
legjobb csapatok számára a tőkepiaci kapcsolatainkon keresztül 
a vállalkozás indítására vagy fejlesztésre felhasználható anyagi 
támogatás szervezésében is részt veszünk.

Az ötletek és tehetségek felkutatása érdekében aktív rendez-
vényszervezési tevékenységet folytatunk. Büszkék vagyunk rá, 
hogy tavaly ősszel mi szervezhettük meg az első nemzetközi 
startup versenyt Debrecenben. A Get in the Ring, a cívisvárosi 
startup-hét egyik kiemelt programja volt. A verseny budapesti 
döntőjét ötlet kategóriában a debreceni orvostanhallgatók által 
alapított RF Anatomy csapata nyerte, ezzel kijutva a nemzetközi 
döntőre. Összefoglalva inkubációval, forrásszervezéssel és te-
hetségkutató, szemléletformáló üzleti versenyek, rendezvények 
szervezésével foglalkozunk. 
EÉ: – Említetted a startup-hetet és a nemzetközi versenyt. Hogyan 
látjátok a debreceni fiatal vállalkozók közösségét? 

– Egy innovatív, tehetséges, exponenciálisan növekvő vállal-
kozói közösség van Debrecenben. A legnépszerűbb események, 
mint például a Business and Beer, Debtech meet-up, az !gen 
Debrecen, Smart City meetup, Developers of Debrecen DEVIK 
hallgatói vállalkozói klub vagy a közösségi irodák DerbecenHUB 
és az Xponential megléte biztosítja, hogy évről évre egyre több 
fiatal indítson saját vállalkozást. Ezek a fórumok, közösségi terek 
a legjobb színterei a tudásátadásnak, a kapcsolatépítésnek és az 
inspirációnak. 

Ki kell emelni az egyetem Team Academy vállalkozásfejlesz-
tési programját, valamint azt a potenciált, amit az egyetem által 
nyújtott piacképes képzések szinergiája jelent. 

Saját programjaink kialakításánál fontosnak tartjuk, hogy 
Budapesten kívül is lehetőség legyen innovatív vállalkozások 

alapítására, fejlesztésére a fiatalok vállalkozói ötleteinek bemu-
tatására. Úgy látjuk, Debrecenben minden feltétel adott a város, 
az egyetem és a vállalkozói közösség munkájának köszönhetően, 
hogy sikeres új vállalkozások induljanak.
EÉ: – Milyen programok lesznek elérhetőek a debreceni fiatalok 
számára?

– Két programunkat ajánlom a hallgatók figyelmébe:
A Startup Campus inkubációs programunk egyetemistáknak, 

egyetemi innovatív vállalkozásoknak szól. Az európai inkubációs 
módszertanok alapján kialakított képzés során segítünk ötletből 
termék, szolgáltatás, majd a cégalapítás fázisába eljutni. Az új 
vállalkozások számára a piacépítésben, befektetésösztönzésben 
nyújtunk támogatást.

A másik programunk a fiatalok vállalkozóvá válása projekt, 
melyet az észak-alföldi régióban a Széchenyi Programiroda 
vezetésével valósítunk meg. A program keretében egy intenzív 
üzleti oktatáson keresztül támogatjuk új cég alapítását. A képzést 
befejező fiatalok közül a legjobb üzleti tervek hárommillió forint 
vissza nem térítendő támogatásban részesülnek. A következő egy 
évben közel 250 új cég létrejöttét fogjuk elősegíteni. 

Akinek felkeltette az érdeklődését ez a két lehetőség, a részle-
tekért keresse fel az www.enterprisehungary.hu oldalunkat. 
EÉ: – Érdemes fiatalon vállalkozást indítani? Mit üzensz a hall-
gatóinknak?

– Legyenek bátrak és éljenek a lehetőséggel, próbálják ki magukat 
fiatal vállalkozóként. Egyre több a példamutató, fiatal vállalkozó, 
elég csak a cívisvárosban körbenézni. A kedvenc egyetemi siker-
történetem a BME-s hallgatók által alapított Brewie automata 
sörfőzőgépet gyártó csapaté. A kollégiumi szobából induló ötletből 
két év alatt nemzetközi piacon értékesítő céget építettek a srácok, 
és közösségi finanszírozással közel 1 millió dollárt gyűjtöttek. Ez 
csak egy a sok inspiráló történet közül. Az innovatív vállalkozások 
számának növelése szükséges. Mi azon dolgozunk, hogy minél több 
sikeres startup induljon el Debrecenből. 
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Az Egyetemi Életben eddig megjelent cikkeink elérhetők a DEA-ban.

Az „Amerikai Kuckók” az Egyesült Államok Külügyminisztéri-
umának programja, amely több mint tíz évvel ezelőtt indult 
el világszerte. 2000 óta az USA több száz Amerikai Kuckót 
hozott létre mintegy hatvan országban.

Az Amerikai Kuckók regionális információs és programköz-
pontként működnek, ahol az amerikai kultúráról, történelemről, 
időszerű eseményekről, valamint a kormányzatról tájékozódhatnak 
az érdeklődők. A Kuckók vitaköröknek, szemináriumoknak, digitális 
videokonferenciáknak, plakátkiállításoknak adnak otthont, valamint 
találkozókat szerveznek különböző, Amerikával kapcsolatos témák 
amerikai és helyi szakértőivel. Az Amerikai Kuckók amerikai tárgyú 
könyveket, videókat, DVD-ket, CD-ROM-okat és oktatási segédanya-
gokat bocsátanak a látogatók rendelkezésére, valamint ingyenes 
internet-hozzáférést tesznek lehetővé számukra.

Partnerségi alapon működve az Egyesült Államok, biztosítja a 
berendezéseket és az anyagokat, a házigazda intézmények pedig 
a személyzetet és a helyiségek ingyenes használatát.

Amerikai Kuckók Magyarországon
Az Egyesült Államok budapesti Nagykövetsége és a befogadó 

intézmények öt Amerikai Kuckót működtetnek Magyarországon. 
Pécs, Veszprém, Debrecen, Eger és Budapest ad helyet az amerikai 
kultúrát képviselő irodáknak, melyek közös irányvonalak mentén 
szervezik programjaikat nyelvtanulás, amerikai kultúra, információ 
az Egyesült Államokról, volt és jelenlegi ösztöndíjasok bevonásával 
szervezett programok és az EducationUSA tanulmányi tanácsadás 
területén. Természetesen a közös, minden irodát érintő programok 
mellett minden város Kuckója egyedi, mivel szoros szimbiózisban 
létezik a várossal, annak civil szervezeteivel és diákságával, melyek 
kölcsönösen formálják egymást. Mindenkinek megvan a saját arcu-
lata és rendszeresen betérő közössége és közönsége. 

A debreceni Kuckó az Amerikai Nagykövetség, Debrecen Város 
Önkormányzata és a Debreceni Egyetem együttműködésével jött 
létre 2006 szeptemberében. Jellemző az irodára az amerikai kultúra 
széles körben történő megismertetése, az egyetem és a város alumni 
közösségének aktív és gyakori bevonása a kuckós programokba. A 
városban élő külföldieket és külföldi diákokat is segítjük; számukra 
izgalmas előadók felvonultatásával. Külföldieknek és a magyarok-
nak sok közös programot szervezünk, melyek során a résztvevők 
megismerkedhetnek egymás nyelvével, kultúrájával (Halloween 
tökfaragóverseny, hálaadás napi vacsora, karácsonyi délután, július 
4-i parti stb.)

Sok esetben különleges, egyszeri és megismételhetetlen találko-
zások jönnek létre, amikor a nagykövetség előadói programjának 
keretében amerikai űrhajóssal, countryzenész bandával, amerikai 
indián költővel, a civil társadalom szakértőivel, sikeres vállalkozások 

vezetőivel, a világ minden táját beutazó diplomatákkal, valamint 
filmrendezővel és holokauszttúlélőkkel találkoznak a hozzánk ellá-
togatók, az ilyenkor meginduló párbeszédek teszik élővé és nagyon 
igazivá a Kuckó küldetését.

2009 óta az iroda hivatalos EducationUSA tanulmányi tanácsadó 
központ, amely az Amerikában való tovább tanulási lehetőségekről 
és ösztöndíjakról ad felvilágosítást. Rendszeresen szervezünk az 
USA-ban tanulni vágyóknak esszéíró, CV-javító, felvételi vizsgákra 
felkészítő workshopokat.

Mindenkit biztatunk, bátran nézzenek be hozzánk rendszeres 
klubeseményeinkre, angol beszélgető klub, spanyol beszélgető klub, 
társasjátékklub és gyerekkuckó alkalmainkra. Figyeljék honlapunkat, 
közösségi médiafelületeinket új STEM területeket és technológiánkat 
felvonultató programokért.

A debreceni American Corner szolgáltatásai
l Könyvtárunkban több mint 2500 angol nyelvű könyv, 20 fajta 

újság, 550 db DVD és VHS kazetta helyben használható, illetve 
kölcsönözhető (szépirodalom, történelem, művészetek, sport 
stb.) minden korosztály számára

l Angol nyelvtanuláshoz audio CD-ket és TOEFL, SAT, ACT, GRE, 
GMAT, LSAT, USMLE könyveket tanulmányozhatnak a látogatók, 
illetve TOEFL gyakorlási lehetőséget biztosítunk, eLibraryUSA 
adatbázis elérése 

l Angol nyelvű társalgási klub minden kedden 17 órától, életkortól 
és nyelvtudástól függetlenül

l Kutatási vagy tanulmányi célra számítógép-használat (Microsoft 
Office, Internet, WiFi) 

l Információszolgáltatás az Egyesült Államokba való kiutazással 
kapcsolatban

l Tanulmányi tanácsadás az amerikai egyetemekre való jelentke-
zéshez

l Kulturális programok szervezése
l Klubok
l Betérő külföldiek tájékoztatása Debrecenről, illetve a régióról
l Minden szolgáltatás ingyenes!  
l További információ: www.americancorner.hu  

Tóth Viktória

Amerikai Kuckó – American Corner Debrecen
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December elején zárult az egy hónapos 
gólyabáli időszak, amelyen idén is több ezren 
vettek részt a Debreceni Egyetemen.

Minden gólya életében óriási élmény az első egye-
temi bál. A nagy hagyományokkal bíró báli nyitótánc, 

az angol és bécsi keringő, amire a gólyák már az első év elejétől kezdve hónapokon át készülnek, 
rendkívül jó alkalmat ad az ismerkedésre, barátok szerzésére, beilleszkedésre. A Debreceni Egyetem 
Hallgatói Önkormányzata a kari hallgatói önkormányzatokkal közösen idén is hat bált szervezett 
az egyetem különböző helyszínein hétről hétre.

November 7-én a Lovardában az 
Állam- és Jogtudományi Kar hallgatói 
kezdték meg a báli szezont. A gólyabál 
különlegességét adja, hogy nemcsak a 
gólyákról, hanem a végzősökről is szól, 
akik az est során szalagtűzőn vettek 
részt. Ez a szokás egyedülálló az ország-
ban lévő jogi karok között. 

November 14-én a Medikus gólya-
bálon a szervezők Jégvarázs hangulat-
ban várták a vendégeket a Főépületben. 
Minden fehérbe borult, a hallgatók 
öltözéke is a mesét idézte a gyönyörű 

díszítés mellett. Az Általános Orvostudományi, a Fogorvostudományi, 
a Gyógyszerésztudományi és a Népegészségügyi Kar hallgatóinak 
bálján a nyitótánc mellett egy hatalmas medikus tortát is felvágtak.

A Gazdaságtudományi, a Mezőgazdaság-, Élelmiszertudományi és 
Környezetgazdálkodási és a Műszaki Kar gólyabáljának már második 
alkalommal adott otthont november 21-én a Főépület. Az Agrár-bál 
különlegessége volt, hogy nemcsak keringőt, hanem egy pörgős nép-
táncot is láthattunk a nyitótáncok sorában a Díszudvaron.

Hajdúböszörményben, illetve Nyíregyházán is báloztak a hallgatók. 
A Gyermeknevelési és Felnőttképzési Kar elsőévesei a hajdúböször-
ményi Hajdú Hotel és Étteremben tartották Vintage témájú báljukat, 

melynek nyitótánca a cowboy stílust idézte. Szintén 
ezen a napon, november 27-én Nyíregyházán a gyö-
nyörű Zilahi teremben az Egészségügyi Kar hallgatói 
is gólyabált tartottak.

A szezonzáró, egyben a legnagyobb bál a Bölcsé-
szettudományi, Informatikai, Természettudományi- 
és Technológiai, illetve Zeneművészeti Karok bálja 
december 5-re esett. Az ország különböző felsőokta-
tási intézményeiből is sokan elfogadták a meghívást, 
és ellátogattak az egyetem záró gólyabáljára, többek 
között a Budapesti Műszaki és Gazdaságtudományi 
Egyetem, a Budapesti Corvinus Egyetem, a győri Szé-
chenyi István Egyetem illetve a Nemzeti Közszolgálati 
Egyetem képviselői.

A bálok fontos programjai között szerepelt a bálkirályok, királynők, hercegek és hercegnők 
választása, ünnepi köszöntők az egyetem vezetőitől, és természetesen a hangulatért felelős sztár-
vendégek és báli zenekarok.

DEHDK PR- és Sajtóiroda
Fotó: Campus Fotó, Tajti Gábor és Balogh Zsolt, Szebellédi Soma Gergő, KL Media

Hallgatói 
bálok
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Aki eddig nem szervezett farsangi bulit, az ezután már inkább posztfarsang-
nak hívja a tervezett összejövetelt: február 9-én, húshagyó kedden ugyanis a 
hivatalos farsangi időszak véget ért. 

Ki ne öltözött volna indiánnak, cowboynak, szuperhősnek vagy bohócnak gyerekként, 
amikor az óvodában és általános iskolában rendszeresek voltak a farsangi beöltözős zsúrok 
és kisközösségi események. Mivel érdekes játékok vagy pajzán néphagyomány-felelevení-
tések egyáltalán nem kapcsolódtak ezekhez a rendezvényekhez, sok izgalmat nem tarto-
gatott egyik maskarás buli sem, én például általános iskolában a minimált is próbáltam 
alulmúlni, annyira nagy nyűgnek éreztem az egészet. Így lettem egy rövidnadrágban és 
pólóban, kezemben egy kosárlabdával kosárlabdázó. Megvan még fényképen. Igazából 
nagyon praktikus volt, mert ahogy vége lett a kötelező, tanítás utáni farsangnak, kezdődött 
a kosáredzés, és nem is kellett átöltöznöm. Később olyan is volt, hogy farsangi házibuliban, 
kamionosok és kurvák között egy fekete-fehér hálózsákban aludtam. Ha valaki kérdezte, 
én voltam a gyilkos bálna. Olyat pedig táncolni még senki sem látott.

A farsanggal kapcsolatban arra jöttem rá, hogy a naptári év kezdetétől húsvétig mini-
mum elnyúlik a fejekben, tavaly március végén egy óvodában járva még javában vágták 
a gyerekek az álarcokat a színes kartonpapírból. Érdemes azonban tudni, hogy az előző 
évi farsangi időpontok idén már nem érvényesek: ennek a sajátos ünnepnek a január 6-i 
vízkereszt a kezdete és a húsvéttól visszaszámolt negyvenedik nappal ér véget, amibe a 
vasárnapokat nem számoljuk, vagyis a hamvazószerdával új időszámítás kezdődik. Ez 
ebben az évben február 10-re esett, vagyis az utolsó hivatalos farsangi bulit idén február 
9-én, húshagyó kedden lehetett megrendezni. Lovas Kiss Antal antropológus, néprajzku-
tató azonban hangsúlyozza, hogy „az alkalmak, amik lehetőséget biztosítanak a közösség 
összetartozásának hangsúlyozására, azok időponttól függetlenül nagyon fontosak, így ha 
valaki a hivatalos záró időpont után szervez farsangi mulatságot, azzal sincsen semmi 
gond. Sajónémetiben volt alkalmam a rabvágás nevű, farsanghoz kapcsolódó népszokást 
végigkövetni, ami egyfajta kivégző, ítélkező játék. A falu egyik lakóját bűnözőnek öltöztetve 
végigvezetik a településen és bíróság elé állítják, majd ráolvasnak a fejére minden olyan év 
közbeni problémát, aminek nem lett meg a gazdája, például csirkelopást. Ezután a fejére 
tesznek egy köcsögöt és szétütik egy nagy bottal. Amikor ott jártunk, egy teljesen modern 
közegben tapasztaltuk meg ezt az élményt, ami a helyiek számára is a bosszantó dolgok 
feloldozásaként működött, és jót szórakoztak a szokáson. Ez is mutatja, hogy ezeknek a szo-
kásoknak sokkal komolyabb közösségi tartalma is van, nem csupán egy beöltözős játéknak 
foghatjuk fel.” Ahogy a városi, pusztán a szórakozás céljából szervezett farsangi bulikat is.

Hazánkban Mátyás király udvarából származnak az első adatok a farsang ünneplésére, a 
ferrarai herceg drága álarcokat adományozott Mátyásnak. Természetesen az elmúlt évszá-
zadokban is különbözőképpen ünnepeltek az uralkodói és alattvalói körök. A farsangnak 
télbúcsúztató szimbolikus funkciója is ismert, ehhez kapcsolódik a szalmabábu égetésének 
szokása, de a Koncz király és Cibere vajda küzdelme is sokaknak ismerős lehet. „Koncz 
a hús, Cibere pedig a böjtös étel, az ő küzdelmük van jelen a népszokásokban, amit a tél 
és tavasz küzdelmeként is értelmezhetünk, a tél túlélése feletti öröm is megnyilvánul a 
farsangban, nem véletlenül tobzódik az életörömben, sokszor egészen pajzán, erotikus 
szokások is megjelennek. Például egy lányról onnan lehetett tudni, hogy eladósorba került, 
hogy a fiúk elhívták a farsangi mulatságba” – mondja Lovas Kiss Antal.

A farsang szavunk egy egész időszakra utal, míg a nyelvben szintén jelen lévő karnevált 
inkább egy eseményre, például Debrecenben egy felvonulásra értjük. A leghíresebb, farsangi 
időszakra eső karneválok a velencei és a riói. A karnevál szó is a hús elhagyását jelenti, tehát 
a húshagyó keddhez kapcsolódik, nyilván Rióban ez egy többnapos fesztivál, ahova a világ 
minden részéről érkeznek a meztelen női mellekben bővelkedő felvonulást élvező turisták. 

Hazánkban nem ezek a direkt erotikus külső jegyek kapcsolódnak az ünnephez, gondol-
junk csak bele, régebben nem plusz tíz fok volt februárban, hanem mínusz tíz, így igencsak 
pillanatok alatt megkeményedtek volna a kivillantott mellbimbók. 

Szabó Laci 

Farsang, 
a közösség élménye
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Útra kelt az Anyahajó

Sipos Zsófia: Az anyaság művészete, a művész anyasága  n  Március 19. 10.00, DEMEK, Poroszay út 97.
Jóllehet, a „karrier vs család” dilemmája modern kérdésnek tűnhet, már sokadik generáció küzd vele. Sipos Zsófia Holló László-díjas festőművész, 
hat gyermek édesanyja, sokszoros nagy- és dédmama 85 év tapasztalatával mesél nekünk. Milyen döntések, küzdelmek, sikerek és kudarcok, 
áldozatok és áldások kísérték az ő életútját, melyben megkísérelte a lehetetlent: összeegyeztetni a hivatását az anyaságával.

Ráckevei Anna: Színésznő anyaszerepben  n  Április 16.10.00, DEMEK, Poroszlay út 97.
Hogyan egyeztethető össze a hivatás és az anyaság, ha nincs se részmunkaidő, se távmunka, se táppénz? Milyen lehetőségei vannak egy anyának, 
ha estéi zömét a színpadon tölti? Hogyan nevel gyerekeket a színésznő, és hogyan viszonyul az anyasághoz a színházvezető? Ezekről a kérdésekről 
beszélgetünk majd Ráckevei Anna Jászai Mari-díjas színművésszel, Érdemes Művésszel, aki egyben a Csokonai Színház igazgatója is.

Dr. Bódi Katalin: Nő ábrázolások a festészetben és a szobrászatban – a női szerep, lehetőségek dilemmái  n  Május 7. 10.00, DEMEK, Poroszlay út 97.
„A reneszánsztól kezdődően nagy hagyományai vannak az anatómiai grafikának és szobrászatnak, amelyeknek nemcsak orvostani, hanem esztétikai 
jelentőségük is van. A sok évszázados távlat azonban azt is mutatja, hogy ez a művészeti ág a társadalmi nemek története szempontjából is tanulságos.”
Bódi Katalin a Magyar Irodalom és Kultúrtudományi Intézet adjunktusa. Egy nehéz szülés élménye irányította figyelmét a képzőművészetek egy 
speciális területe felé. Eredményeiről, hivatásáról, családjáról beszélgetünk vele.

Interjú az Anyahajó klub alapítójával, dr. Antal Zsófiával

EÉ: – Mi a klub témája és kik képezik a célcsoportot?
– Fő témánk a „nő, több szerepben”. A klubot kis- és nagy 

gyerekes anyáknak, kismamáknak szervezzük, akik valamilyen 
formában az egyetemhez kötődnek, és a gyereknevelés mellett 
tanulnak, dolgoznak, vagy készülnek visszatérni a munka világába; 
szóval karriert építenek. 
EÉ: – Emlékszel-e arra a pillanatra, mikor megfogalmazódott ben-
ned az Anyahajó ötlete, vagy egy hosszabb ötletelés eredménye volt?

– A klub megalapítása egy hosszú útkeresés egyik állomása a 
részemről. Általános orvosként végeztem, mindig is kutatói pályára 
készültem. Ez egy olyan műfaj, ami teljes embert kíván korábban 
a munkám jó részét otthon, munkaidőn túl végeztem. Mikor 
megszülettek a gyerekeim, a prioritások jó időre megváltoztak az 
életemben. Az anyaság mellett azonban nem szeretnék lemondani a 
karrieremről, hiszem, hogy a munka és a család összeegyeztethető, a 
„hogyan” azonban kérdéses volt számomra. A klubot közösségépítő 
céllal hoztam létre: szerettem volna olyan anyukákkal találkozni, akik 
hasonló helyzetben vannak, kiváncsi voltam, hogyan oldják meg má-
sok a munka-magánélet dilemmát. A Debreceni Egyetem 2015-ben 
ismét elnyerte a „Családbarát Munkahely” címet, és a klub ötletét a 
kezdetektől fogva támogatta a Mentálhigiénés és Esélyegyenlőségi 
Központ, amely a klub novemberi indulása óta biztosítja számunkra 
a működéshez szükséges személyi és tárgyi feltételeket.
EÉ: – Hogyan szervezed meg az egyes alkalmakat? Egymásra épül-
nek az előadások, vagy bármikor be lehet kapcsolódni?

– Az esetek egy részében ez 
úgy működik, hogy van egy 
téma, ami érdekel, és ehhez 
kapcsolódóan keresek ven-
déget, beszélgetőpartnert a 
környezetemben. Gyakoribb 
azonban az a helyzet, hogy 
ismerek valakit, aki egy nehéz 
helyzetet jól oldott meg, vagy 
úgy általában sikeresen helytáll 
a munkában és emellett pél-
daértékű a családi élete is, és 
meghívom a klubba, hogy ossza 
meg velünk a sikertörténetét, 
beszéljen a megküzdési straté-

giáiról. A szervezésben egyébként egyre gyakrabban részt vesznek 
a klubtagok is; ajánlanak vagy saját maguk hívnak vendégeket. Én 
ennek nagyon örülök, ettől lesz igazán színes és interaktív a klub. 
Az elődások egymástól függetlenek, minden alkalommal új témánk 
és más-más vendégünk van, így bármikor be lehet kapcsolódni.
EÉ: – Ha most elképzeled az Anyahajót 2017-ben, akkor mit látsz?

– Mindenekelőtt egy aktív női közösséget. Szeretném, ha az 
elkövetkező év során mindenkihez, aki érintett és érdeklődik iránta, 
eljutna a kezdeményezés. Örülnék neki, ha a hallgatók is megtalál-
nának minket. Mióta anya vagyok, tudom, hogy ha valaki kisgyermek 
mellett akar tanulni, az óriási egyéni erőfeszítést, családi összefogást 
és közösségi támogatást igényel. Úgy képzelem, az Anyahajó hosszú 
távon egy erős, véleményformáló és érdekérvényesítő közösséggé 
válhat. A DEMEK részéről megvan a pozitív, támogató attitűd ahhoz, 
hogy további családbarát intézkedések szülessenek. 
EÉ: – Miért tartod fontosnak ezt a kezdeményezést?

– Szerintem anyának lenni fantasztikus dolog. A kismamák 
többsége azonban nehezen éli meg az elszigetelődést, az intellektuá-
lis beszűkülést, az anyagi függést – emiatt sokan úgy döntenek, hogy 
nem vállalnak több gyereket. Ha ezek a nők nagyobb támogatást 
kapnának otthon és a munkahelyükön, az kevesebb frusztrációt 
és sokkal több boldog családot eredményezne. Nekem személy 
szerint is fontos ez az ügy: két kislányunk van, és a férjem előző 
házasságából két kiskamasz nagylánynak vagyok a pótmamája. 
Úgy érzem, nagyon nagy a felelősségem abban, hogy milyen női 
mintával szolgálok a lányaimnak. 

Miklós Eszter
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KÖSZÖNTŐ ÁLLATKERTBŐL JELENTJÜK

Havat és szerelmet hozott a tél a szibériai tigriseknek!

Miska két évvel ez-
előtt érkezett Franciaor-
szágból, és tavaly nyá-
ron az angliai Rózával 
lépett frigyre. Ezen a 
télen a szerelem már ki 
is teljesedett közöttük a 
Nagyerdőn. A szibériai 
vagy amur tigris a világ legnagyobb macskaféléje, és részese 
az Európai Állatkertek és Akváriumok Szövetsége Nemzetközi 
Fajmentő Programjának, amelynek célja a veszélyeztetett állatok 
megóvása. Európa parkjaiban 268 tiszta vérvonalú, törzsköny-
vezett szibériai tigrist tartanak nyilván.

Facebook.com/debrecenzoo

Írta: dr. Nagy Gergely Sándor alelnök

A tavaszi félévben is 
sok szeretettel várja a 
hallgatókat, oktatókat 
és minden érdeklődőt 
a Zöld Pont Iroda és 
Közösségi Tér.  A közös-
ségi tér hétfőtől csü-
törtökig áll mindenki 
rendelkezésére: 10–12 
és 14–16 óráig várják a 
DEHÖK Környezetvé-
delmi Bizottság tagjai 
a látogatókat. Ezek-
ben az időpontokban 
tudtok tájékozódni a 
programjainkról, le-
hetőségetek van kiad-
ványok, prospektusok 
olvasására, pihenésre, 
nálunk is eltölthetitek 
az órák közötti szüne-
teket, és megismerkedhettek a folyamatosan frissülő fotókiál-
lításunkkal. Legutóbbi kiállításunk címe „Tiszán innen, Tiszán 
túl ”. Nincs még egy olyan folyó, mely hol méltóságteljes, lassú 
kanyargásával, hol zabolátlan rohanásával oly mélyen beásta 
volna magát a magyar ember szívébe. A Zöld Pont Iroda és 
Közösségi Térben a Tisza élővilágának emléknapja és a vizes 
élőhelyek világnapja alkalmából gyönyörű képek kerültek 
kiállításra a „legmagyarabb folyóról”, a Tiszáról. Látogass meg 
minket a Böszörményi úti campus „A” épületében, és tekintsd 
meg folyamatosan frissülő kiállításainkat!

Írta: Szabó Erika bizottsági tag

MADÁRGYŰRŰZÉS

Nagyon sok szeretet-
tel meghívunk minden 
kedves madárszeretőt és 
érdeklődőt a 2016. február 
24-én, 9 órakor megrende-
zésre kerülő madárgyűrű-
zésre. A program az Élettu-
dományi Központ előtt, az 
Országh László sétányon 
kihelyezett madáretetőnél 
lesz. A rendezvényen dr. 
Juhász Lajos tanár úr meg-
ismerteti velünk az egye-
temen élő és előforduló 
madárfajokat, amelyek 
közül egyeseket lehet simogatni és fotózni is.  A hideg időre 
való tekintettel meleg teával várunk mindenkit! 



EGYETEMI ÉLET  212016. FEBRUÁR

ZölDEbbítő

ZölDEbbítő

VISSZATEKINTÉS

Látogatás a Miskolci Egyetemen

Szakmai és csapatépítő kirándulás keretében járt a Miskolci 
Egyetemen a DE HÖK Környezetvédelmi Bizottság. Az Egyetem 
főépületénél a Hidrogeológiai-Mérnökgeológiai Tanszék egye-
temi tanársegédje, Kántor Tamás fogadta a bizottsági tagokat. 
Rövid köszöntő és az egyetemi főépület bemutatása után Dara-
bos Enikő PhD-hallgató tartott érdekfeszítő interaktív előadást 
A fenntartható fejlődés szemlélete a környezethasználatok során 
címmel. A fenntarthatóság kérdésköréhez kapcsolódóan felvilá-
gosítást kaptunk a Miskolci Egyetem zöld beruházásairól, vala-
mint az ott zajló szelektív hulladékgyűjtésről is. Az előadás során 
felmerülő kérdések, észrevételek is megválaszolásra kerültek.  
Átsétálva a Selmeci Műemlékkönyvtárba volt idő megtekinteni az 
egyetem új építésű kerékpártárolóit, melyekre a Kerékpáros Egye-
tem programon belül bizottságunk is nagy hangsúlyt fektet. Végül 
pedig a könyvtárban az egyetem látható múltja és jelene vett minket 
körül értékes kéziratok és könyvek 30 ezer tételt számláló gyűjtemé-
nye mellett érmek, egyenruhák és a selmeci akadémia 4000 tételből 
álló ásványgyűjteménye legféltettebb darabjainak formájában. 
A Bizottság nevében ezúton is szeretnék köszönetet mondani 
azoknak, akik lehetővé tették a látogatásunkat.

Írta: Fülöp Ferenc bizottsági tag
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Gulyás Csilla verse

Az Egyetemi Élet folyamatosan várja verseiteket, prózáitokat a szepszelet@gmail.com-ra vagy a szerkesztőség címére!

Terhes Árpád
képe

SZÉP-SZELET

Futni
 

Élni. Futni. Szabadon.
Mily kincs, csoda és vagyon!

Hallgatom a vadon
fülkagylómhoz surranó

neszét,
az erdei zenét.

A fáról a másodperc töredéke alatt,
hopp!

leesik egy termés: kopp!

Nem a fejemen koppant,
mert hát az roppant
mód fura volna…

mintha csak úgy ukmukfukk
egy hód behódolna…

Tovafutok…

Mily csendes sistergés
ez a kósza kis hangpezsgés.

Pezseg az erdő:
fű sűrűjében hangyabrigád,

s egy kis mókus most elillan…

Egy-két futótárs is felvillan.
Intek Nekik: hello! pá! hajrá!
Mosoly a válasz vissza erre,
közben nézem, hogy merre

is fussak.

Futok, amerre látok, 

amerre lábaim visznek.
Sokan közben vizet isznak…
Nekem ott a víz a testemben.
Van kb. százalékban hatvan,

kinek meg hetven
mindennel 

egyetemben.

Szó szót követ…
futok, futok, futok és futok…

átugrok egy-két követ,
aztán jöhet 

a csendesedés.
Teli erővel, energiával, 

frissen, üdén érzés
van bennem.

Érzem, holnap is 
el kell mennem!

Menj Te is! 
Fuss! 

Juss messzire!
Fuss, ahogy jól esik!

Akkor is, ha odakint jól esik
az eső.

A nadrág és a felső
megszárad.

Lábszárad és lábaid
segítik vágyaid!

Hidd el! 
Csak indulj! Csak tedd!

A cipődet vedd
fel!

Kalandra fel!
Uzsgyi!

Indulj hát, futni!!!
:)
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Formanek Csaba már több drámát 
is írt, maga mögött tudhat számos 
rendezést, színdarabokban, filmekben 
szerepelt bel- és külföldön, nevéhez 
kötődik a Színváltások - Egyetemi 
Színpadok Szemléje is, valamint saját 
színháza is van Budapesten: a Kvazár 
eseménytér. Jelenleg a Debreceni 
Egyetemi Színházban (is) rendez, nem 
éppen klasszikus módon. 

EÉ: – Milyen a kapcsolatod a várossal és a 
színházi közegével? Mi vonzott Debrecenbe?

– Szeretem az úttörő vállalkozásokat, 
mint ahogyan úttörő vállalkozás a Debre-
ceni Egyetemi Színház maga is és a DESZTI 
Fesztivál. Az ELTE-n pár éve még aktívan 
csináltuk az egyetemi színházat mi magunk 
is, ennek kapcsán kerültünk el a debreceni 
fesztiválra. Az évek alatt egyre jobban 
megismertem a csapatot, és a legutóbbi 
alkalommal azt gondoltam, hogy volna ked-
vem egy közös munkához. Itt egy társulat, 
úgy tűnt, van érdeklődés, és én szeretem 
ezeket a kapcsolódásokat, mindenkit fel tud 
frissíteni. Izgalmasabbnak tartom, mint egy 
kőszínházi munkát.
EÉ: – Mi az, ami igazán érdekel a színházban? 

– Középiskolás koromban még mate-
matikus szerettem volna lenni, és annak is 
készültem, sőt jártam matek szakra is Sze-
geden. Nekem a színház még középiskolás 
színjátszó körben kezdődött, és nagy reve-
láció volt. Pont az a korszak, amikor kinyílt 
a szemem a világra, és elkezdtem irodalmi 
műveket olvasni, nem csak középiskolás 
fokon. Felfedeztem, hogy az irodalom nem-
csak egy tantárgy, hanem egy kifejezési, ön-
kifejezési forma, és hogy a világ mennyire tág 
és szabad. Nekem a színház valahogy ettől 
az időszaktól kezdődően teljesen összeforrt 
a szabadsággal. Tehát azt hiszem, a szabad-
ságot keresem elsősorban a színházban. A 
színházban szerepeken keresztül megsza-
badulunk az egyéb szerepeinktől.
EÉ: – Debrecenben, illetve abban a közösség-
ben, amiben most dolgozol, megtaláltad azt 
a szabadságot, vagy látod azt az utat, hogy 
esetleg megtaláld?

– A szabadság egy nagyon nehéz do-
log. Azt gondolnák első körben, hogy a 
szabadság egy könnyű ügy. Sokszor talán 
összekeverjük azzal, hogy most jól érzem-e 
magam vagy sem. Azért, hogy az ember 

Olykor vidám, olykor kegyetlen –
 Formanek–DESZ-koprodukció

szabad legyen, sokat kell küzdeni, és ez 
nem mindig a sikereken vagy a jóérzéseken 
keresztül vezet, bár nyilván az is része tud 
lenni, és jó is, hogyha része. Jelen pillanatban 
haladunk egyfajta szabadság, felszabadulás 
felé, ami az önkifejezést, kreativitást illeti, 
hiszen úgy dolgozom a csapattal, ahogyan 
ez a társaság még nem dolgozott, vagy 
jellemzően nem így dolgozott. Nincs előre 
megírt darab, hanem a résztvevők maguk 
állítanak elő jeleneteket, nagyon sok szó-
lót például, amit a többiek megnéznek, és 
utána beszélgetünk róluk. Mondhatnám 
azt is, hogy teljesen szabad a pálya. Nagyon 
izgalmas látni, hogy az első hónapban – 
decemberben – mennyire nagy küzdelmet 
okozott ez néhány ember számára, és aztán 
januárban hogyan lett gördülékenyebb. Az 
alapanyag nagyon izgalmas: a résztvevők, az 
alkotók, a színészek – vagy performerek, ha 
úgy tetszik –, akik jobb híján saját magukból 

kénytelenek inspirálódni. A másik oldalról 
persze én is szeretném hozzátenni azt az 
esztétikai ízlésvilágot, amit képviselhetek 
majd, amikor elérkezünk odáig. Ennek a 
kettőnek a találkozása valószínűleg nagyon 
izgalmas lesz, amiben, azt remélem, a néző 
is úgy fog tudni közlekedni, mintha a saját 
életében közlekedne.
EÉ: – Mire számíthat a debreceni közönség?

– Egy nagyon különleges utazás lesz, az 
biztos. Utazás a lelkekben, a testekben, a lát-
ványban, az érzelmekben. Mindezek mellett 
elgondolkodtató lesz, az is biztos. Vidám és 
olykor kegyetlen, mert a világunk is ilyen: 
olykor kattogunk felhőtlenül, miközben 
mellettünk tönkremennek emberi sorsok. 
Mi itt nagyon komoly tétekkel játszunk, de 
játszunk, és ebbe a játékba, akinek van kedve, 
szálljon be, mert úgy gondolom, megéri!

Formanek Csaba legközelebb március 
20-án adja elő a Bádogelefánt című mono-
drámáját. Erről, valamint a Formanek-DESZ 
koprodukcióról további információkat talál-
hatsz a DESZínház Facebook-oldalán és a 
deszinhaz.hu-n.

Marczin I. Bence
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Meg pörgetni a lapokat. Mármint a naptárban. Jelentem, 
visszaszámlálás indul, mindenki felkészül, lélekben és 
testben egyaránt, a nyár egyik legfrankóbb fesztiváljára. 
Akinek most nem a Campus Fesztivál ugrott be rögtön, az 
egyest kap és leülhet. Az időpont július 20–24. a helyszín 
pedig ismét a Nagyerdei Stadion és környéke.

Meg nem erősített hírek szerint a TANKCSAPDA titokban lép 
majd be a fesztivál területére. Az bizonyára senkit sem lep meg, 
hogy Lukiék 2016-ban is fellépnek itt, hiszen évek óta visszajáró 
vendégek, de az, hogy turnéjuk címéhez (Rohadék Rockcsempész) 
méltó módon becsempészik őket a színpad mögé, máris találgatások 
özönét indította el. Fröchlich Péter ősrocker szerint mindhárom tag 
egy hidegkonyhai készítményeket forgalmazó cég mikrobuszában 
rejtőzik el, Suhajda Egon franciatanár szerint föld alatti alagúton 
érkeznek, Svamper Ödönné kisnyugdíjas viszont inkább valami-
féle álöltözetekben való besurranásra esküszik. Lesz, ahogy lesz, 
a tapasztalt, kilowattokban és hangerőben gazdag zenéken edzett 
fesztivállátogatók az idén sem maradnak füst és lábdob nélkül.

S ha már kemény zenei vonatkozással indítottunk, jelzem, hogy 
sok rocker örömére jön az ír THERAPY? is. Bizonyos források 
szerint az 1989-ben indult trió dalait sikeresen alkalmazzák or-
vosi terápiás intézményekben. Krónikus félénkségben szenvedő 
középkorúak gyógyultak ki évek óta tartó bajukból, s egy walesi 
bányász, aki hosszú esztendők alatt szinte teljesen megvakult a föld 
alatt végzett munkától, az ő számaik hatására újra lát. Lemezeik 
száma végtelen, akárcsak koncertjeiké, s már nem először járnak 
hazánkban. Kedves történet velük kapcsolatban, amikor ezerkilenc-
százkilencvenvalahányban Andy Cairns énekes-gitáros azzal lopta 

Lehet készülődni

be magát egyből a közönség szívébe, hogy fennhangon „Hello, Di-
áksziget!” kiáltással kezdte koncertjüket az akkor már egy üdítőital 
nevét (is) viselő nyárvégi nagyszabású Sziget Fesztiválon. A Campus 
látogatóinak jó része erre nyilván nem emlékszik, hiszen akkortájt 
született, nekik most itt a jó alkalom, hogy megismerkedjenek ezzel 
a rock and roll alapműveltséghez tartozó bandával.

Akik pedig másra vágynak, azok rákattanhatnak JESS GLYNNE 
táncolható popzenéjére. Klikkekre és kattintásokra szakosodott 
ismerősöm, Stromf Péter majd elalélt, amikor nyugtázta, hogy 
az ifjú hölgy Don’t Be So Hard On Yourself című dalának vi-
deóját már több mint harminc-
hétmillió alkalommal nézték 
meg a nagy  videómegosztó 
portálon. A Jessica Hannah 
Glynne néven, 1989-ben 
Hampsteadben született 
énekesnő a dance, soul, 
house és R’n’B stílusjegyeit 
ötvözi oly sikeresen, hogy 
múltkor még a sarki zöld-
séges, Tótum Feri bácsi is 
elismerően nyilatkozott róla. 
Nincs ebben a kijelentésben 
semmi irónia, hiszen Tótum úr évek óta egy popslágert sem hallott, 
de Jess dalait felfedezve máris vásárolt egy zenelejátszó készüléket 
kis boltjába, s azóta éjjel-nappal bömböl nála a Hold My Hand.

Glynne-t saját bevallása szerint Laury Hill The Miseducation of 
Lauryn Hill című albuma inspirálta leginkább arra, hogy énekléssel 
próbálkozzon. Olyan nagy nevek hatottak rá, mint Sam Cooke, 
Etta James vagy Aretha Franklin, s a tragikusan fiatalon elhunyt 
Amy Winehouse. Karrierje kezdetén, alig tizenöt évesen az angliai 
X-faktorban tűnhetett volna fel, ha össze nem balhézik a gyártókkal 
és le nem lép. Iskolái elvégzése után butikokban, fitneszteremben és 
fodrászatban dolgozott. 2014-ben robbant be a köztudatba, amikor 
a Clean Bandit Rather Be című dalában énekelt. Innen kezdve ível 
felfelé pályája, bár tavaly év közepén hangszálműtétje miatt egy 
időre leállni kényszerült.

Serpataki Vendel, aki eddig minden Campus Fesztiválon részt 
vett, egy ízben elárulta nekem, hogy sok, itt fellépő énekesnőbe 
szeretett már bele. Vendel javíthatatlan romantikus, múlt évben 
megkérte Caro Emerald kezét, de – mondanom sem kell – nem 
nyerte el. Azt, hogy most tervez-e valamit, nem hajlandó elárulni, 
de biztos forrásból tudom, a fesztivál szervezői ráállítanak egy 
biztonsági embert a srácra, nehogy heves felindultságában valami 
furcsa tettre ragadtassa magát. 

Ennyit mára, legközelebb újra jelentkezünk.
Vonyarc Ágoston
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Hat egyetemi büfében is él a 6% kedvezmény minden vá-
sárlás összegéből, ha PayPass-os bankkártyával fizetünk.

Legyen az Túró Rudi, sajtos rúd, szendvics, pogácsa vagy tejes 
kávé, minden olcsóbb az egyetemi büfékben, ha a PayPass-os, 
vagyis az egyérintéses fizetést választjuk a számla fizetésekor. Ha a 
kedvezmény mértékét nézzük, akkor könnyen kiszámolható, hogy 
havi szinten akár több ingyen kávé is kijön belőle.

Az egyetem főépületében, a kémia épületben, a Galéria kávézó-
ban, az informatikai, műszaki és gazdasági karok büféiben egyaránt 
él a kedvezmény, amiért tényleg nem kell semmi egyebet tenni, 
mint használni a már amúgy is mindenkinél ott lapuló PayPass-os 
bankkártyát. Ez valójában ajándék pénz, annak pedig miért lennénk 
az ellenségei?

Aki viszont nem szokott a büfékben tízóraizni, uzsonnázni, 
hanem a menzán tartalmasan ebédelni, annak is édes élete lesz a 
félévben, hiszen a Nagyerdei Étteremben, az Agrár Étteremben, a 
Lovarda és a Műszaki Kar menzáin az egyérintéses bankkártya-
használatot a napi menü mellé ajándék süteménnyel jutalmazzák. 
Vagyis a büfékben két-három nap alatt össze lehet szedni egy csokira 
való ingyen pénzt, a menzákon pedig mindennap jár a meglepi 
süti – bár mindenhol így lenne.

A blokk mellett pedig érdemes figyelni a kuponokra, melyek 
minden vásárláskor járnak összeghatártól függetlenül. Ezekkel 
belépőket lehet nyerni a CAMPUS Party bulisorozatára vagy a 
Campus Fesztiválra, ahol idén a Clean Bandit, Jess Glynne, Netsky, a 

Egyetemi büfékben mindig hatost dobok
Camo & Krooked, a Kensington, a Therapy?, a Tankcsapda, 
a Quimby, a Wellhello, a Kowalsky meg a Vega, a Halott 
Pénz és a Vad Fruttik is koncertezik.
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„A matematika a kultúrának azon része, amelyet 
önmagáért, a szépségéért is lehet művelni…”

 –  beszélgetés dr. Daróczy Zoltán matematikus professzorral – 

EÉ: – Professzor Úr! Az életrajzát olvasva, 
Ön egy, ma úgy mondanánk, hátrányos 
helyzetű kis településen, Bihartordán szüle-
tett, a Debreceni Református Kollégiumban 
érettségizett 1956-ban. Innen vezetett az út 
a Kossuth Lajos Tudományegyetem mate-
matika–ábrázoló geometria szakára, végzés 
után MTA-ösztöndíjas, majd osztrák állami 
ösztöndíjjal egy évig a Bécsi Egyetem Ma-
tematika Intézetében dolgozott. Hazatérve 
a KLTE Analízis Tanszékén az évszámokat 
figyelembe véve töretlen volt az útja a tanár-
segédségtől az egyetemi tanári kinevezésig, a 
tanszékvezetés, dékánhelyettesség, dékánság, 
a Matematika Intézet vezetői tiszte mellett 
rektorhelyettesi, végül az egyetem rektori meg-
bízatása következett. Mikor kezdett vonzal-
mat érezni a matematika iránt, kik segítették, 
bátorították tanulmányai, munkája során, 
illetve mi kellett ahhoz, hogy egy kis faluból 
indulva nemzetközi hírű matematikus és az 
egyetem rektorává válhatott?

– Gyerekkoromban minden irányba 
nyitott voltam, egy családi ismerős példá-
ján még az újságírás is érdekelt. Másodikos 
gimnazistaként nagyon jó matematikatanárt 
kaptam Nagy Géza személyében, először 
ő csillantotta meg előttem, hogy érdemes 
komolyan foglalkoznom ezzel a területtel. 
Figyelmembe ajánlotta a Középiskolai Ma-
tematikai Lapokat, és mindig számon kérte 
a megoldásaimat. Jó alapokkal jelentkeztem 
a Kossuth Lajos Tudományegyetemre, de a 
maximális pontszámom ellenére sem ju-
tottam be rögtön, részben a származásom 

miatt, másrészt hogy ideológiai megfonto-
lásból a Református Kollégiumból akkoriban 
tanár szakra nem vettek fel hallgatókat. A 
sakktudásomból eredő ismertségem, illetve 
Rapcsák András matematikaprofesszor, a 
DEAC sakkcsapata vezetőjének köszön-
hetően az utolsó pillanatban fellebbezéssel 
mégis bekerülhettem. Az Analízis Tanszéken 
a kötelező előadások és gyakorlatok mellett 
voltak ún. speciális kollégiumok, ahol bő-
víthettük a tudásunkat. Rám az Aczél János, 
azóta világhírűvé lett matematikus által ve-
zetett függvényegyenletek szeminárium volt 
legnagyobb hatással, az ott elért eredménye-
immel a szegedi Országos Diákköri Konfe-
rencián első díjat nyertem, ez nyilvánosságot 
kapott, országos visszhangja is volt, mégsem 
sikerült végzéskor állást kapnom itt, az 
egyetemen. Előbb Akadémiai Ösztöndíjjal 
a Matematikai Kutatóintézetnek dolgoztam, 
majd egy évet osztrák állami ösztöndíjjal a 
Bécsi Egyetemen. 1964-ben jöttem haza, 
három év múlva kandidáltam, és harminc 
évesen az Analízis Tanszék vezetőjévé 
neveztek ki. Valóban töretlennek tűnik az 
előremenetelem, amit annak köszönhetek, 
hogy nagy tudású emberekkel találkoztam, 
akik többnyire támogattak, de akkor is és a 
mai világban is a legfontosabb a tehetség és 
a szorgalom volt.
EÉ: – 2008 óta viselheti a professzor emeritus 
címet a hosszú időn át végzett magas színvo-
nalú oktató-nevelő tevékenysége, ill. kiemelke-
dő tudományos teljesítménye elismeréseként. 
A Matematikai Intézet Analízis Tanszéke az 

Ön vezetése alatt vált a függvényegyenletek 
és egyenlőtlenségek kutatásának világszerte 
ismert műhelyévé. Milyen lehetőségei voltak 
korábban és mostanság egy magyar mate-
matikusnak, tudósnak meg- és elismertetni 
magát itthon és a világban?

– Hardy, Godfrey Harold neves, XX. 
századi angol matematikus szerint a ma-
tematikának semmi haszna, a hasznosság 
fogalma kiiktatandó. Az én véleményem 
az, hogy a matematika a kultúrának azon 
része, amelyet önmagáért, a szépségéért is 
lehet művelni, viszont megszámlálhatatlan 
példa van arra, hogy korábban haszonta-
lannak tekintett matematikai eredmények 
hirtelen gyakorlati alkalmazásra leltek. Egy 
matematikusnak Magyarországon vannak 
lehetőségei. A felsőoktatásban sok matema-
tikát oktatnak minden szakterületen, például 
ott van egy rendkívül gyors léptékben fejlődő 
tudományterület, a számítástechnika, az 
informatika, de beszélhetünk a különböző 
mérnöki tudományokról, az automatizált 

Prof. dr. Daróczy Zoltán Bálint Széchenyi-díjas matematikus, a Kossuth Lajos 
Tudományegyetem (DE) Természettudományi Karának volt dékánja, 1982-
től az egyetem Matematikai Intézetének igazgatója, rektorhelyettes, 1987–
1990-ig rektor. Professzor emeritus, a Magyar Tudományos Akadémia rendes 
tagja. Nemzetközileg elismert tudós. Kutatási területe: függvényegyenletek 
és függvényegyenlőtlenségek elméleti és gyakorlati alkalmazása, matema-
tikai analízis, az információ mértékei és a középértékek elmélete. E témakö-
rökben iskolaalapító. Közéleti személyiség, két parlamenti cikluson keresztül 
volt országgyűlési képviselő.
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gépsorokkal működő üzemekről, a robot-
technika matematikai, fizikai ismeretekből 
alapos felkészültséget igényel. Ha a nem-
zetközi viszonylatokban gondolkodunk, 
korábban valóban fennállt a magyar mate-
matikusok, de más tudományterületen dol-
gozó kutatók elszigetelődésének a veszélye, 
bonyolult eljárás útján lehetett külföldre 
kijuttatni cikkeket, tanulmányokat. Sokszor 
kinti tudományos társaságok, kollégák se-
gítettek meghívóval és anyagi támogatással 
minket a konferenciákra.  A debreceniek 
sokat köszönhetnek a már említett Aczél 
Jánosnak, az Analízis Tanszék első tanszék-
vezetőjének, aki Kanadába emigrálva vált 
világhírűvé. Egyebek mellett az ő támoga-
tása, az általa alapított és 2016-ban immár 
54. alkalommal éppen Magyarországon 
megrendezendő International Symposium 
on Functional Equations konferencia biz-
tosítja a kapcsolataink folytonosságát a világ 
élvonalbeli matematikusaival. Manapság 
sokkal nagyobbak a lehetőségek, a mai 
fiatalokat már nem lehet bezárni, jók a fel-
tételek a publikálásra, rengeteg folyóirat van, 
sok a nemzetközi konferencia, ahol ki lehet 
tűnni, és a részvételt lehetőségeihez mérten 
a magyar állam is támogatja.
EÉ: – Számos elismerés – MTA Matematikai 
Díj, Szele Tibor-emlékérem Szent-Györgyi 
Albert-díj, Széchenyi-díj, a Magyar Köztársa-
sági Érdemrend középkeresztje stb. – mellett a 
Debreceni Egyetem Díszérme kitüntetés oda-
ítélését azzal indokolták, hogy iskolaalapító 
szerepe volt a Debreceni Egyetemen, olyan 
kiváló matematikusok mestereként, mint pl. 
Losonczi László, Maksa Gyula, Járai Antal, 
Székelyhidi László, Páles Zsolt. Az ember 
azt gondolná, hogy egy-egy matematikus a 
maga érdeklődésével, tudásával teljesen kü-
lön-külön entitás. Más tudományok, illetve a 
művészetek terén hallottunk már pl. a jungi 
analitikus pszichológiai iskoláról, a nagybá-
nyai festőiskoláról…, hogyan nyilvánul meg 
ez a matematikában? A Daróczy-iskolában 
nevelkedett, kiteljesedett matematikusoknak 
vannak-e a közös vonásai?

– Az én megítélésem szerint ezt a társa-
ságot eleve összefogja a téma, a függvény-
egyenletek-kutatást még Aczél Jánostól 
örököltem. A Daróczy-iskolának – ha lehet 
így nevezni – a titka az, hogy megpróbáltam 
a velem egyszintű vagy nálam okosabb ta-
nítványaimat magam köré gyűjteni, elég sok 
matematikai probléma vetődött fel bennem, 
de senkire nem kényszerítettem rá az én 
gondolataimat, konzultáltunk, partnerként 
kerestük a megoldásokat. Majdnem mind-
egyikükkel írtam közös cikket, tanulmányt, 

barátokként is működtünk, fontosak voltak 
és ma is azok a közös összejövetelek. Lénye-
gesnek tartottam a szakmai előrelépésük se-
gítését, a menedzselésüket, és ehhez – be kell 
vallanom – a szakmai és a közéleti funkció-
imból eredő ismertségemet is jó néhányszor 
felhasználtam. Talán ezek a dolgok azok, ez 
az a „malter”, ami összetartja a társaságot.
EÉ: – A közvélekedés a matematikát túlzottan 
is egzakt tudománynak és az ezzel foglalkozó 
tudósokat eléggé elvont „figuráknak”, személyi-
ségeknek tartja. Az Ön életpályája ellentmond 
ennek. Az egyetemen betöltött tisztségei, 
politikusi szerepvállalása, az országgyűlési 
képviselősége gyakorlatiasságot, nyitottságot 
feltételeznek, igényelnek. Összeegyeztethetőnek 
tartja választott tudományága művelését a 
felvállalt funkciókkal, a közéletiséggel, Önnek 
hogyan sikerült mindezt összehangolnia?

– Az én közéletiségem hallgató korom-
ban kezdődött, a Természettudományi Kar 
diákkörének a vezetője voltam, akkoriban a 
mozgalmon belül összefonódott a szakma 
és a politika. Elég korán, 1968-ban kaptam 
a tanszékvezetői megbízást, és attól kezdve 
mindig volt valamilyen közéleti funkcióm, a 
„nagypolitikába” pedig a rektorságom idején 
sodródtam bele. Az 1987–90 közötti időszak 
ugyanis a nagy változások korszaka volt, 
politikai csoportosulások, pártok alakultak, 
olyan események történtek, ami nem hagyta 
hidegen sem a hallgatókat, sem az oktatókat. 
Az egyetem nem elefántcsonttorony, ide is 
minden beszűrődött. Rektorként reagálnom 
kellett a történésekre, de országgyűlési 
képviselőségem idején sem hagytam abba 
sem a kutatást, sem az oktatást. 1998-ban, 
amikor bekövetkezett az ún. profi politizálás 
időszaka, végleg megváltam a közéleti szere-
peimtől, mert az már nem az én világom volt, 
ettől kezdve kimutathatóan megnövekedett a 

teljesítményem a matematikai eredményeim 
tekintetében.
EÉ: – A kutatás mellett 2012-ig oktatott is. 
Tanítványai a Mark my Professzorban úgy 
nyilatkoznak Önről: „Visszajárnék az egye-
temre bármelyik oktatott tárgyát hallgatni.” 
„Zseniális figura, sajnálom, hogy már nem 
tanít, csak miatta simán hallgatnék az ér-
deklődési körömtől távol álló tárgyakat is.” 
Oktatóként mi volt a titka, módszere? Hogyan 
telnek mostanság a mindennapjai?

– Ötvenöt évet tanítottam megszakítás 
nélkül, másodéves koromban demonst-
rátorként kezdtem el 1957-ben. Igazából 
nem tudom megmondani, mi volt a titok, 
valószínűleg az, hogy már gimnazistaként az 
volt az álmom, hogy középiskolai matema-
tikatanár leszek, de hogy egyszer egyetemi 
tanár lesz belőlem, az elérhetetlennek tűnt 
számomra. Így mindig készültem az órá-
imra, mert hiszem, hogy enélkül nem lehet 
eredményesnek lenni. Komolyan vettem a 
vizsgáztatást, ilyenkor mindig ünneplőbe 
öltöztem. Számomra ez olyan volt, mint 
parasztembernek a betakarítás, akkor láttam 
a munkám eredményét, „halásztam ki” a 
tehetségeket, hogy nyugodt szívvel adhassak 
az országnak jól felkészült matematikusokat. 
A rendszerváltás utáni tömegoktatás elvette 
tőlem az ünnepet, óriási évfolyamokat taní-
tottunk, a szóbeli vizsgák háttérbe szorultak, 
az írásbelikből pedig nem lehetett tudni, ki 
van a dolgozat mögött. Bizonyos mértékben 
kárpótoltak ezekért a PhD-konzultációk. 
Már nem tanítok, de ma is bejárok a tanszék 
szemináriumaira, a fontosabb konferen-
ciákra elmegyek, előadok, cikkeket írok, 
hiszen vannak és a világ előrehaladásával 
mindig is lesznek megoldatlan matematikai 
problémák.

Szegedi Magdolna
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A DE-ficit mostani írásában Kovács Éva Katalin az agrár-környezetgazdálkodási támogatások témakörét 
vizsgálja, melynek célja a környezettudatos mezőgazdasági gyakorlat bevezetése a gazdálkodásban.

Az AKG nyújtotta lehetőségek, azaz 
fenntartható gazdálkodás

Magyarország legfontosabb természeti erőforrása a termőföld, 
mellyel a mezőgazdasági termőterület (60%) arányának utóbbi 
időben történt csökkenésének ellenére is igen gazdagon van ellátva. 
Ezt az értéket egyedül Dánia közelíti meg az európai országok közül. 
A nemzetgazdaság és a vidéken élők számára is előnyt jelentenek 
a mezőgazdasági termelés alapvető forrásai, azaz a munkaerő; az 
eszköz és a föld. Ezen adottságok kihasználása az európai uniós 
csatlakozást követően méginkább fontossá váltak. A mezőgazda-
ság a válságot követően sem vesztette el a gazdasági és társadalmi 
szerepét, ami azt bizonyítja, hogy hatalmas teherbíró képességgel 
rendelkezik. A magyar gazdaság fejlődésének elősegítésében nél-
külözhetetlen szerepet tölt be az ágazat, az alacsony élelmiszer- és 
agrárjellegűtermék-árak pedig a hazai infláció szabályozásában 
jelentősek. A mezőgazdaság árutermelő szerepe egyre kevésbé 
hangsúlyos, bizonyos tényezők viszont előtérbe kerülnek, többek 
között a természeti erőforrásokkal való okszerű gazdálkodás és a táj-
megőrzés, melyet a vidékfejlesztés keretein belül kell megvalósítani.

Magyarország területén a biodiverzitás az intenzív növényter-
mesztési területeket tekintetében szegény, másrészről viszont igen 
gazdag a természetes élőhelyek szempontjából. Jelentős kiterjedésű 
természeti értékek jellemzik, ezért számos védett vagy fokozottan 
védett területet találhatunk az országban.

Ebből kifolyólag a természetvédelemnek együtt kell működnie 
az agráriummal. Ez azonban csak akkor érhető el, ha a gazdál-
kodók érdekében áll a szabályrendszer betartása. Ehhez olyan 
gazdasági szabályozó, ösztönző kifizetési rendszert kell létrehozni, 
amely a környezet- és természetvédelmi szempontok gazdálkodási 
érvényesítéséből származó jövedelemcsökkenést kompenzálja a 
gazdálkodók számára. Ezen követelmény tökéletes megtestesítője 
az agrár-környezetgazdálkodási támogatás.

Agrár-környezetgazdálkodási támogatások
Az agrár-környezetgazdálkodási támogatás az Új Magyaror-

szág Vidékfejlesztési Program (2007–2013) II. tengelyén belüli 
intézkedések egyike, melyet a gazdálkodók 2009. június 1. és július 
25. között igényelhettek ötéves időtávra. A program legfőbb célja 
a korábbi időszakban kitűzött célok megvalósításának folytatása, 
azaz megfelelő figyelmet fordítani a természeti adottságok által 
befolyásolt termelési szerkezetre, tudatosítani a környezettudatos 
mezőgazdasági gyakorlatot a gazdálkodók körében, valamint nö-
velni a gazdaság hatékonyságát. További célok közé tartozik még a 
vidéki területek fenntartható fejlődésének elősegítése, a környezet 
jelenlegi állapotának megőrzése és javítása, a mezőgazdasági ere-
detű környezeti terhelés csökkentése és a természeti erőforrások 
fenntartható használatának biztosítása is. Ezen célokat előírások 
útján próbálják véghezvinni hektáronkénti kompenzációs támo-
gatás ellenében. Az előírások betartásához elengedhetetlen feltétel 
a „Helyes Mezőgazdasági és Környezeti Állapot” és a Kölcsönös 

megfeleltetés követelményei között szereplő jogszabályban fog-
lalt követelmények betartása. Ezen előírásoknak való megfelelés 
könnyebb ellenőrzése érdekében, minden gazdálkodó köteles a 
gazdasága teljes területén végzett tevékenységéről gazdálkodási 
naplót vezetni.

A támogatás formáját tekintve normatív, vagyis vissza nem 
térítendő területalapú támogatás.

Jogcímcsoportok bemutatása a programon belül
Az AKG szerkezetét tekintve 4 jogcímcsoportból, ezen belül pe-

dig 21 célprogramból tevődik össze, melyeknél megkülönböztetünk 
zonális és horizontális célprogramokat. Az intézkedés keretében 
eredetileg 22 célprogramot fogalmaztak meg – köztük 9 kapcsoló-
dik a szántóföldi növénytermesztéshez, 6 a gyepgazdálkodáshoz, 
3 a környezetkímélő ültetvénygazdálkodáshoz, 4 pedig a vizes 
élőhelyek fenntartásának biztosításához.

Az első kategória a szántóföldi növénytermesztés, amely három 
horizontális (Integrált szántóföldi növénytermesztés, Hagyományos 
tanyás gazdálkodás, Ökológiai szántóföldi növénytermesztés) és két 
zonális (Természetvédelmi célú szántóföldi gazdálkodás, Talajvédel-
mi/erózióvédelmi célú szántóföldi) célprogramot tartalmaz. A má-
sodik csoporton belül az extenzív és az ökológiai gyepgazdálkodás 
célprogram sorolható a horizontális, míg a Természetvédelmi célú 
gyepgazdálkodás és a Szántóhasznosítás gyepgazdálkodássá alakítá-
sának célprogramjai a zonális célprogramok közé. A következő rész 
az ültetvényes gazdálkodás három célprogramját foglalja magában. 
Az utolsó kategória a vizes élőhelyen történő gazdálkodás három 
célprogramját (Nádgazdálkodás célprogramot, A természetes vizes 
élőhelyek mocsarak, zsombékok, sásos területek gondozása célprog-
ramot és a Vizes élőhelyek létrehozása és kezelése célprogramot) 
tartalmazza. A célprogramok közül a legsikeresebbnek az integrált 
szántóföldi növénytermesztési célprogram bizonyult.

2010-ben 3967 előzetesen jóváhagyott területeket tartalmazó, 
támogatási kérelemnek helyt adó vagy részben helyt adó határo-
zat meghozatalára került sor. Az integrált szántóföldi célprogram 
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népszerűsége miatt többszörös túligénylésre került sor, ezért 9739 
elutasító kérelem született. Összességében 11 560, a véglegesen 
jóváhagyott területeket tartalmazó a területazonosítási kérelemnek 
helyt adó vagy részben helyt adó határozat került meghozatalra.

Összesen 14 688 kérelem érkezett be országos szinten az AKG 
valamely célprogramjára, mely 34 545 kérelmezőt és 2 260 864,99 
hektárt foglal magában. A legnagyobb igény a szántóföldi, majd 
az ültetvényes célprogramokra volt, míg a vizes célprogramokra 
mindössze 2 kérelem érkezett be.

A program folytatása a jövő tekintetében
Az Agrár-környezetgazdálkodási támogatásnak jelenleg is van 

folytatása, koncepciója azonban megváltozott. A Vidékfejlesztési 
Minisztériumnak 2014. január végére kellett elkészítenie egy prog-
ramtervezetet, melynek alapja a többi intézkedéshez hasonlóan az 
új EMVA rendelet. A legjelentősebb különbséget a jelenlegi és az 
új program között a Kölcsönös Megfeleltetés eddigi alapkövetelmé-
nyeiben történő változás jelenti, többek között megjelent a zöldítés. 
Az ökológiai jogcímek kiváltak az AKG-ból, mivel a jelentőségük 
egyre nagyobb hangsúlyt kap a környezet megóvásának fontossága 
következtében. Fontos szerepet kapott az éghajlat kérdése is, mely 
a program nevében történő változásban is megjelenik.

Következtetések
A támogatás igénybevétele a vetésváltás kivételével nem okozott 

jelentős többletkötelezettségeket, melyek pluszköltségekkel járnak 
a gazdálkodók számára, továbbá jelentősebb hozamkieséssel 
ezen előírások betartása egyik esetben sem járt. Tehát az esetek 
többségében valóban javította a gazdálkodók jövedelmezőségét a 
támogatás igénybevétele.

Az AKG támogatás egyik legfőbb célkitűzését, vagyis hogy az 
intenzív mezőgazdálkodás helyett az agrár-környezetgazdálkodást 
ösztönözze nem érte el, mivel leginkább rossz minőségű és nagy 

földterülettel rendelkező gazdák vették igénybe. Ezen földterü-
leteken azonban egyébként sem lehet intenzíven gazdálkodni 
teljes mértékben, így a kötelezettségek túlzott korlátozást nem 
jelentettek. A jó minőségű és kis földterülettel rendelkező gaz-
dák számára azonban nem éri meg pályázni, mivel jó minőségű 
területen nagyobb hozamkiesés figyelhető meg. Továbbá kis 
földterületen nem akkora a támogatásként kifizetett összeg, mint 
amekkora költségeket okoz az igénybevétel, míg az első esetben 
nem beszélhetünk hozamkiesésről (vagy csak minimálisról) és a 
támogatás összege minden esetben fedezi az okozott költségeket. 
Ezáltal ténylegesen azon gazdálkodók számára éri meg a leginkább 
pályázni, akik viszonylag nagy és rossz minőségű földterülettel 
rendelkeznek.

A gazdálkodók legfőbb motivációi közé elsősorban a többlet-
jövedelem tényét és a gazdálkodás módjának minimális változását 
említették. Mivel a gazdák anélkül juthatnak nagyobb összegű 
támogatáshoz, hogy az előírások valódi korlátozást jelentenének 
számukra. Emiatt azonban nem beszélhetünk áttérésről a gazdálko-
dás módját tekintve. Vagyis a támogatás nem fogható fel kompen-
zációnak, mivel a legtöbb esetben a támogatás igénybevétele előtt 
sem gazdálkodtak máshogyan. Ennek ellenére néhányuk számára 
a túlélési lehetőséget jelenti a támogatás. Továbbá a Közös Agrár-
politikából és az agrár-környezetgazdálkodást ösztönző támogatá-
sokból a gazdálkodók számos beruházási és fejlődési lehetőséghez 
jutnak, ezáltal javítva a gazdaságuk versenyképességét a piacon. 

A környezetvédelem és a tájfenntartás érdekében az AKG és az 
ahhoz hasonló programok szerepe nélkülözhetetlen marad a jövő-
ben is. Így összességében azt mondhatom, hogy mindenképp in-
dokolt a program folytatása, de a gazdálkodói és a végrehajtói-irá-
nyítói tapasztalatok elemzése után, lehetséges egyszerűsítésekkel.

Kovács Éva Katalin
DEX-Műhely
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A Magyar Honvédség 2011-ben újította meg a tartalékos 
szolgálatot, melynek eredményeképpen jelenleg több mint ötezer 
tartalékosa van az országnak. Ők ezen szolgálati forma révén „civil” 
életük megtartása mellett részt vehetnek honvédelmi feladatok 
végrehajtásában.

„Az önkéntes műveleti tartalékos katonák békeidőszaki tény-
leges szolgálatuk során pótolhatják a honvédség humánerőforrás-
hiányait” – tájékoztatta lapunkat Tóth Imre százados, a Magyar 
Honvédség Hadkiegészítő és Központi Nyilvántartó Parancsnokság 
2. Katonai Igazgatási Központ toborzó részlegének vezetője. „A 
tartalékos rendszer nyitott, tehát minden 18. életévét betöltött 
magyar állampolgár jelentkezhet nemtől függetlenül. A katonai 
múlttal nem rendelkező tartalékosoknak a szerződéskötés után egy 
25 napos alapkiképzésen kell átesniük. Ezt követően részt vehetnek 
katasztrófavédelmi feladatokban, beoszthatók huzamosabb ideje 
feltöltetlen beosztásokba vagy missziószolgálatban résztvevők hazai 
pótlására, elláthatnak időszakosan jelentkező speciális feladatokat, 
vagy katonai szaktudásuk és civil képzettségük, illetve alkalmassá-

guk figyelembevételével külszolgálati feladatokban vehetnek részt. 
A műveleti tartalékos katonák a törvény szerint egy évben kettő 
hónapot szolgálhatnak a seregben, szerződéskötésüket követően 
rendelkezésre állási díjban részesülnek, illetve szolgálatteljesítésük 
idejére fizetést kapnak, amely függ a betöltött munkakörtől, illetve 
a viselt rendfokozattól.”

A századostól megtudtuk azt is, hogy egyetemünk számos hall-
gatója csatlakozott már a rendszerhez, hiszen a tartalékos szolgálat 
egyik gerincét a tanulói jogviszonnyal rendelkező fiatalok alkotják. 
Ennek megfelelően a honvédség az ő alkalmazásuknál figyelembe 
veszi a tanulmányi kötelezettségeket.

„A középiskolában vagy egyetemen tanulmányokat folytató 
tartalékosok igénybevételét a honvédség a nyári időszakra tervezi. 
Ennek megfelelően a már említett 25 – naptári – napos alapkikép-
zés is általában július közepétől indul. Az elmúlt évek számadatai 
szerint egy-egy ilyen kiképzésen 100-150 fiatal vesz részt a Magyar 
Honvédség Altiszti Akadémia szentendrei objektumában, valamint 
a csobánkai és az izbégi bázison, ahol a terepfoglalkozások zajlanak. 
A 25 nap alatt a tartalékosok megismerkednek a katonai alapisme-
retekkel, elméleti és gyakorlati foglalkozások keretében. Talán elsőre 
kicsit félve áll hozzá mindenki ahhoz, hogy katonai kiképzésen 
önként részt vegyen, de ez a vélemény utólag a legtöbb esetben 
megváltozik. A visszajelzések alapján a diákok körében a harcászati 
és robbantásfoglalkozás, az éleslövészet, illetve a hadihajós kiképzés 
is nagy népszerűségnek örvend minden évben, ami nem meglepő, 
hiszen ezek azok a dolgok, amiket máshol nem igazán van lehetőség 
kipróbálni, átélni, megtapasztalni” – fogalmazott Tóth százados.

Aki tehát úgy gondolja, hogy akár már a következő nyáron 
szeretné kipróbálni magát „egyenruhában”, keresse fel a debreceni 
toborzóirodát, ahol bővebb információt is kaphat a szolgálatról.

A Magyar Honvédség Hadkiegészítő és Központi Nyilvántartó 
Parancsnokság 2. Katonai Igazgatási Központ Toborzó Irodájának 
elérhetősége:

Debrecen, Péterfia út 58/a 
Telefon: +36/52-314-200

E-mail:hajdu.toborzo@regiment.hu

Nyitvatartási idő:
Hétfő: 08:00–12:00, 13:00–18:00

Kedd: 08:00–12:00
Szerda: Zárva

Csütörtök: 08:00–12:00, 13:00–15:30
Péntek: 08:00–12:00

Légy Te is tartalékos!
Bár még messze a nyár, sokan talán már most elkezdik 
tervezgetni, mivel töltsék el a „jegyzetmentes” szabad-
idejüket. Aki szereti a kalandot és az izgalmas kihíváso-
kat, annak érdemes megismerni a Magyar Honvédség 
Önkéntes Tartalékos rendszerét.
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Nagyszabású gálaműsor és bemutató mérkőzés kíséreté-
ben rendezték meg a Buzánszky Jenő Egyetemi Labdarú-
gó Kupa és a Kozma Mihály Egyetemi Futsal Kupa 
döntőjét február 16-án, amelyek egyaránt óriási csatákat 
és látványos játékot hoztak. A közel hatórás sportdzsem-
borin több egykori és jelenlegi sportikon, valamint közéle-
ti személyiség is rész vett, mindemellett a mérkőzések 
között a DE csinos pomponlányai is szórakoztatták a 
nagyérdeműt.

A mérkőzések előtt megemlékeztek a tavaly januárban elhunyt 
Buzánszky Jenőről, az Aranycsapat legendájáról, akinek a Sporttu-
dományi Oktatóközpont előtt felállított bronzszobránál beszédet 
mondott dr. Bács Zoltán, a DE kancellárja. A kancellár kiemelte 
Jenő bácsi páratlan személyiségét, s megígérte, hogy minden évben 
méltóképpen megemlékeznek majd a sportlegendáról. 

Megvannak az idei bajnokok!

A koszorúzásnál felszólalt Buzánszky Jenő két korábbi pálya-
társa, két olimpiai bajnok labdarúgó, Dunai Antal és Gelei József 
is, akik egybehangzóan Jenő bácsi munkásságát méltatták, s elis-
merően szóltak a labdarúgás népszerűsítéséért tett cselekedeteiről.

Sándor Mihály sporttörténész a szobor előtt állva elmesélt egy 
történetet az akkor még Dombóváron futballozó Buzánszkyról, aki 
kis híján Debrecenbe szerződött, ám fiatal kora miatt szülei nem 
engedték el a távoli Hajdúságba.

Az ünnepi megemlékezés végén ifj. Buzánszky Jenő köszönte 
meg azt a szeretetet, amit a család a Debreceni Egyetemtől kap, és 
egyúttal meg is nyitotta a nagydöntőt.

Először a Divízió 2 döntőjére került sor, ahol egy fordulatos, s 
igen komoly csatát hozó mérkőzésen a Zsiványok csapata diadal-
maskodott az Asztalon Villa gárdájával szemben. Gáll Ferencék 
nagyot küzdve, látványos gólokat szerezve múlták felül a Németh 



EGYETEMI ÉLET  332016. FEBRUÁR SPORT

Adrián fémjelezte „asztalosokat” 5-4 arányban, így ezúttal a fekete 
mezesekhez került a Div. 2 trófeája.

A parázs csatát hozó másodosztályú finálé után a hírességeké 
volt a főszerep!

A délután első gálameccsén a DE Sporttudományi Koordiná-
ciós Intézet alakulata szállt harcba a DEAC Old Boys örökifjúi 
ellen. A Csontos Pál, Siklósi Csaba, Makray Balázs trió azonban 
kevésnek bizonyult a Lente Lajos, Czóbel Levente testnevelő taná-
rok által összerakott és kivitelezett taktika ellen. A találkozó 3:1-es 
DE SKI győzelemmel zárult, ám természetesen itt nem a győzelem, 
sokkal inkább a játék élvezete volt a fő szempont.

A második hírverő összecsapáson a Védnökök csapata nézett 
farkasszemet a Debrecen Média, azaz az újságírók gárdájával. A 
mérkőzés a Védnökök parádéját hozta, ami nem csoda, hisz olyan 
kiváló játékosok léptek pályára az együttesben, mint Turzó József 
vagy Trencsényi János. 

A rendezvény harmadik, utolsó bulimeccsén a DEAC női 
futsalosai játszottak a DE HÖK gárdája ellen. A találkozó itt is 
4-1-es eredménnyel zárult, méghozzá a Hallgatói Önkormányzat 
férfiúi javára, ám ahogy a korábbiakban, így itt sem az eredmény, 
sokkal inkább a sportélmény volt a fontos.

A bemutató meccsek után a Kozma Mihály Futsal Kupa döntő-
jével folytatódott a programsorozat, ahol az A-Men parádés játékot 
produkált. A Takács Tamás – Fodor János csatárduó már a második 
percben egy-egy góllal vétette észre magát, s ezt követően sem 
lankadtak, kilenc rúgott góllal zárták a találkozót. Az utolsó percig 
becsületesen küzdő Sinter FC-nek ezúttal „csak” két szépítő találat, 

a fantasztikus hangulatban lejátszott döntő élménye és a második 
helyért járó ezüstérem jutott.

A nap talán legjobban várt összecsapását, azaz a Buzánszky Jenő 
Egyetemi Labdarúgó Kupa divízió 1-es döntőjét hagyták utoljára 
a szervezők, melyben a többszörös bajnok Made In Italy, illetve a 
külföldi hallgatókat is felvonultató Retek FC volt érdekelt. Óvatos 
játékkal kezdte mindkét együttes a mérkőzést, majd az első félidő 
derekán Sigér Ákos egy bombagóllal jelezte, a Made In ezúttal is 
igényt tart a bajnoki címért járó serlegre. Tervük azonban nem jött 
be, dr. Mikó Zoltánék óriási hajrát produkálva megfordították, s 6-5-
re megnyerték a mérkőzést, így egy szemeszter erejéig elmondhatják 
magukról, hogy ők a Debreceni Egyetem legjobb kispályás csapata!

K.M
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